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II •wiatowy
Zjazd Górali

Polskich
W 1919 r. w Nowym Targu powsta•

Zwi•zek Podhalan, którego jednym z
za•o•ycieli by• nasz rodak W•adys•aw
Orkan. Jest to organizacja skupiaj•ca
nie tylko rodowitych górali, lecz tak•e
wszystkich, którym na sercu le•y dobro
i rozwój regionu podhala•skiego z po-
szanowaniem tradycji. Celem Zwi•zku
jest s•u•ba Ojczy•nie w wymiarze kul-
turowym i duchowym poprzez dba•o• 
o krajobraz i •rodowisko naturalne oraz
materialny rozwój regionu.

Zadania te wype•nia Zwi•zek Podha-
lan ju•przesz•o 90 lat, kontynuuj•c ró•-
ne formy dzia•alno•ci: jedn• z nich s•
spotkania obejmuj•ce cz•onków Zwi•-
zku rozsianych po ca•ym •wiecie.

W 2000 r. odby• si! I "wiatowy Zjazd
Górali Polskich i postanowiono w ta-
kim gronie spotyka si! co 10 lat. Na
miejsce otwarcia II Zjazdu wybrano ro-
dzinn•ziemi!W. Orkana.

Ju• 25.07 na zebraniu ogólnozwi•z-
kowym Oddzia•u w Nied•wiedziu pro-
wadzonym przez PrezesaAndrzeja Na-
por!, jako najwa•niejszy punkt oma-
wiano przygotowanie do obchodów II
"wiatowego Zjazdu Górali Polskich.
Wspólnie z Wójtem Januszem Potacz-
kiem analizowano sprawy organizacyj-
ne Zjazdu, uzgadniano osoby odpowie-
dzialne za poszczególne cz!•ci uroczy-
sto•ci. Oddzia• w Nied•wiedziu ma
wpis do KRS, jest organizacj• po•ytku
publicznego. Procedur! wystawiania
kandydatów do Rady Gminy, Powiatu
oraz Sejmiku Ma•opolskiego obja•nili
zebranym A. Gruszczyk i Wójt Gminy.
Ustalono równie• terminy „Mszy Gó-
ralskich”, Do•ynek Gminnych oraz

na Orkanówce.
Pi!kna letnia pogoda przywita•a w

sobot!, 07.08 br. przyby•ych do ko•cio-
•a parafialnego w Nied•wiedziu ucze-
stników II "wiatowego Zjazdu Górali
Polskich. Rado•nie, na góralsk• nut!,
przygrywa• zespó• „Gorcanie”, prowa-
dzony przez Andrzeja Smaciarza. Wy-
mowna dekoracja obok o•tarza; god•o
pa•stwa, kapelusz i ciupaga góralska,
oraz regionalne ornaty ksi!•y kapela-
nów Zwi•zku Podhalan stwarza• swoi-
sty klimat tradycji.

Zacnych Go•ci powita• ks. Dziekan
Marek Wójcik. W koncelebrze ucze-

stniczyli ksi!•a: proboszcz z Kamesz-
nicy, zarazem Kapelan Zarz•du G•ów-
nego Zwi•zku ks. W•adys•aw Z•zel,
pra•at z Lud•mierza i kapelan ks. Ta-
deusz Juchas, kapelan Oddzia•u w Nie-
d•wiedziu ks. W•adys•aw Ulmaniec, o-
raz proboszcz z Por!by Wielkiej ks. Ja-
nusz Moska•a. Przyby•y poczty sztan-
darowe: Zarz•du G•ównego Zwi•zku
Podhalan oraz oddzia•ów terenowych z
Rabki, Ochotnicy Górnej i Nied•wie-
dzia. Ewangeli! w gwarze góralskiej o
nawiedzeniu •w. El•biety przez Maryj!
odczyta• ks. Tadeusz , a homili!
wyg•osi• g•ówny celebrans ks. W•ady-
s•aw Z•zel. Przy•piewk! ,

, i wspomnieniem,
tych co zmarli, a dzia•ali w Zwi•zku
Podhalan, rozpocz•• ks. W•adys•aw 10
lat, jakie min!•y od I zjazdu. Nast!pnie
cytuj•c s•owa Prymasa Wyszy•skiego
porówna• obecne czasy do •ycia na gra-
ni tysi•cleci nad, któr• szybuj• or•y.
Przypomnia• wskazania W•adys•awa
Orkana dla górali oraz •ycie jego mat-
ki;

. Podkre•li• znaczenie ch•opa w •y-
ciu narodu przytaczaj•c s•owa Wincen-
tego Witosa;

. -
- kontynuowa• -

Nawi•zuj•c do obecno•ci przedsta-
wicieli Zwi•zku Podhalan z USA ks.
Z•zel powiedzia•: „Amerykanie maj•
by Polakami, aby duchowo nie zubo-
•e ”. Powinni•my równie• jak Maryja,
która w dzisiejszej Ewangelii wy•pie-
wa•a Magnificat, i my wy•piewa sw•
rado• i dzi!kczynienie Panu Bogu za

30- lecie powstania „Solidarno•ci”, 90-
lecie „cudu nad Wis••” i 600 - lecie bit-
wy pod Grunwaldem. Daj• nam te zwy-
ci!stwa nadziej! na przysz•o• , by na-
sza rola w Unii Europejskiej obrona
wiary chrze•cija•skiej by•a kontynuo-
wana i by•my, jak uczy• ks. Prof. Józef
Tischner i b•ogos•awiony ks. Jerzy Po-
pie•uszko - „bali si! zdrady za cen! ja-
•owego spokoju.” I na koniec wezwa-
nie do jedno•ci, bo „co jedno to ledwo,
czworo to sporo, wwielko•cisi•a”.

Po b•ogos•awie•stwie oraz og•osze-
niach parafialnych i gminnych, zebrani
wyruszyli na rynek do Nied•wiedzia
pod pomnik W. Orkana. Tu, A. Grusz-
czyk powita• przyby•ych go•ci i miesz-
ka•ców Nied•wiedzia, po czym popro-
si• delegacje o z•o•enie kwiatów pod
pomnikiem.Na ich czele szli przedsta-
wiciele Zwi•zku Podhalan z USA, na-
st!pnie z poszczególnych Oddzia•ów,
w•adz samorz•dowych, wojewódz-
kich, powiatowych i gminnych.

Z kolei na scen! zaproszono preze-
sów przyby•ych oddzia•ów; g•os jako
pierwszy zabra• St. Zagata z Chicago.
Pozdrowi• zebranych, mówi• o ogrom-
nej t!sknocie za krajem, kiedy si! jest
„tam za wod•” i zacytowa• s•owa ks.
Tischnera „prawdziwym bogactwem
kraju s• ludzie”.

Po-
siadów

Byli ch•opcy
byli ale si• min•li

Oddaj ziemi swojej, co• wiedz• zdo-
by•

Ch•op zachowa• ziemi•,re-
ligi• i narodowo•• Toczy si• dzi• wal
ka jaka b•dzie Polska,
z krzy•em, czy bezniego? Wieje bowiem
huragan zmiataj•cy pobo•no••. Tak
wi•c wolno•• trzeba zdobywa• ka•dego
dnia trzeba sobie czego• zabroni• i co•
nakaza•.Wolno•• to trud wielko•ci, jak
mówi• nasz papie• Jan Pawe• II, który
do wskaza Orkana dla górali do•o•y•
„swoje”.

Juchas



Spó•ka “Gorcza•skie Wody Termalne”otrzyma•a konce-
sj• na przeprowadzenie bada• w jednym z odwiertów w Po-
r•bie Wielkiej, wydan• przez Departament Geologii i Kon-
cesji Geologicznych Ministerstwa •rodowiska.

Koncesja zezwala na naukowe sprawdzenie walorów eks-
ploatacyjnych wód termalnych w odwiercie Por•ba Wielka
IG -1. Badania wyka•• przede wszystkim, czy wydajno !
"ród•a umo•liwia budow• basenów geotermalnych z zaple-
czem hotelowo-sanatoryjno-gastronomicznym.

mówi Jan Pucha•a, starosta
powiatu limanowskiego

O opini• na ten temat poprosili my Wójta Gminy Janusza
Potaczka. Oto,co powiedzia•:

•
s -

tymi s•owy zako•czy• swoj• wypowied"Wójt Gminy.

Zapytany przez nas Prezes Spó•ki -
Marek M•kowski stwierdzi•:

- o wiadczy• Prezes M.
M•kowski.

Je•eli wszystko pójdzie zgodnie z planem, to jeszcze w tym
roku zostanie rozpisany przetarg na budow• kompleksu ba-
senów geotermalnych. Polska Akademia Nauk wykona•a ju•
studium pozyskania i zagospodarowania energii wód geo-
termalnych w Por•bie Wielkiej -

. - Jednak przed rozpocz•ciem wy-
dobywania solanki, potrzebne s• ostateczne, specjalistycz-
ne badania. Zgod• na ich przeprowadzenie wyda•o Mini-
sterstwo •rodowiska. Musimy by• wiarygodnym partnerem
dla przysz•ych inwestorów. Nie mo•emy opiera• si• na od-
wiertach sprzed kilkudziesi•ciu lat. Sytuacja musi by• przej-
rzysta i pewna dla kogo , kto chce zainwestowa• pieni•dze.
Dzi•ki uzyskanej koncesji na wst•pne wydobywanie, która
ma potwierdzi• wszystkie wcze niejsze badania i tezy, b•-
dziemy stara• si• o dofinansowanie na przeprowadzenie od-
wiertów z Ministerstwa •rodowiska, bo mamy tak• mo•li-
wo •. Je li nie uda si• pozyska• pieni•dzy, to jeste my przy-
gotowanina pokrycie kosztów z w•asnych funduszy.

Po uzyskanej koncesji i potwierdzeniu bada! b•dziemy

mogli przyst•pi• do oficjalnych rozmów z inwestorami.
W ka•dym razie jeste my na dobrej drodze do realizacji tego
zadania, które od ponad 30 lat by•o marzeniem nie tylko
mieszka!ców Gminy Nied"wied", ale ca•ego powiatu lima-
nowskiego.

- Jest to milowy krok naprzód, z którego wszyscy powinni -
my si• cieszy•, równie• z tego powodu, •e zamknie ona nie-
jako usta niedowiarkom. Koncesja jest# Teraz do roboty, og-
•asza• przetarg, i wykona• wiercenia, bo to jest teraz naj-
wa•niejsza sprawa, i b•d• z ca•• moc• nalega• na Zarz•d,
•eby to jak najszybciej wykona•. Jest dla mnie sytuacj• nie-
pokoj•c• fakt, •e powstaj• baseny w Piwnicznej, w Muszy-
nie, w Starym S•czu, by• ostatnio w prasie artyku• o Lasko-
wej, tak, •e nie ma na co czeka•. Trzeba dzia•a•, póki jeszcze
nie jest za pó"no#

Potwierdzam opini• Starosty Limanowskiego o mo•liwo-
 ci og•oszenia przetargu jeszcze przed ko!cem tego roku. Ze
swej strony zrobi• wszystko, •eby tak si• sta•o.

Na dniach spodziewamy si• z PolskiejAkademii Nauk wy-
ceny kosztorysowej przetargu, bo to niezbywalny i ostatni z
dokumentów, który musimy posiada•. Przetarg musi si od-
by• w najbli•szym cza ie, cho•by nie wiem co si• dzia•o

Gorcza!skie Wody Ter
malne

- Jest to na pewno jaki moment prze•omowy w dzia•al-
no ci Spó•ki. To decyzja, która otwiera drog• do w•a ciwej
dzia•alno ci Spó•ki, czyli prowadzenia dzia•alno ci zwi•za-
nej z eksploatacj• tych solanek i odwiertów. Pozwala ona na
rozpocz•cie prac badawczych. Koncesja jest wydana z wa•-
no ci• na cztery lata, aczkolwiek prace te a• tyle trwa• nie
b•d•.

Koncesja wydana jest jakby na dwa etapy, bo oprócz tego,
•e pozwala nam na przeprowadzenie prac badawczych na
tym odwiercie, w drugiej swojej cz• ci pozwala na wykona-
nie ewentualnie jeszcze jednego odwiertu ch•onnego. Ale na
tym etapie b•dziemy si• zajmowa• tylko pracami badaw-
czymi. Mamy ju• specyfikacj• potrzebn• do og•oszenia prze-
targu, czekamy tylko na kosztorys inwestorski, który jest na
uko!czeniu w Polskiej Akademii Nauk. I to b•dzie komplet
dokumentów, który jest potrzebny do przygotowania prze-
targu.

Zgadzam si• ca•kowicie z opini• Starosty, •e przetarg o-
g•oszony zostanie jeszcze w tym roku

Zebra• i opracowa• Stanis•aw Stopa
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Moi Drodzy!

Dzi•kujemy Panu Bogu za te dzisiej-
sze czytania z Mszy  wi•tej. Dzi Pan
Bóg mówi nam o tym, !e jest Bogiem
skromnym, bardzo sobie ceni skrom-
no ", !e jest Bogiem pokornym, bardzo
sobie ceni pokor•.

Patrz#c woko$o widzimy, jak wioski si•
zmieniaj#.Osobi cie !a$uj•,!e si• zmie-
niaj# w tym kierunku. Bo dzisiaj w ród
ludzi mieszkaj#cych na wsi, to wszyscy
chc# by" kierownikami,dyrektorami, po-
s$ami, reprezentantami w$adzy, szefami
firm, wi•c na pot•g• zak$adaj# firmy bu-
dowlane, stolarskie, przemys$u spo!y-
wczego i wiele innych. Jak tu by" pokor-
nym? Jak by" cz$owiekiem skromnym,
kiedy pragniemy z ca$ego serca, by inni
k$aniali si• nam, kiedy kupujemy najlep-
sze krawaty, buty, kiedy zak$adamy z$o-
te spinki, kiedy si• paradnie ubieramy w
stroje ludowe.

Zmienia si• wie . Nikt nie jest w stanie
zbudowa" tamy przed tym procesem.
Ale to •le% Bo cz$owiek, który ma stano-
wisko, który ma pieni#dze, który ma fir-
m•, otwiera nowy oddzia$ nie jest skro-
mny, a przynajmniej jest mu bardzo
trudno by" kim skromnym. Dlatego nie
rozumie Boga, albo trudno mu przycho-
dzi zrozumie" Pana Boga, bo ten jest
skromny. Cz$owiek z dzisiejszej wsi nie
rozumie te! cz•sto siebie i nie rozumie
otaczaj#cej go rzeczywisto ci. O skro-
mno ci mówi# dzisiejsze czytania, o
skromno ci cz$owieka mówi Pan Bóg
do Ciebie Ewo% Do Ciebie El!bieto% Do
Ciebie

kryty za pleca-
mi  piewaków. To s$owo jest skierowa-
ne do was wszystkich.

Ale jest jeszcze S$owo zwi#zane z dzi-
siejszymi Do!ynkami. S$owo, które mó-
wi o tym, !e wielkim darem od Pana Bo-

ga jest przyroda. Dzi•kujecie dzisiaj za
chleb. Przynosicie ograbki, wie&ce i ko-
sze pe$ne owoców. Ale czy to nie jest
tylko pusta tradycja? Czy to nie jest tak,
!e przychodzimy z t# etykietk# do!yn-
kow#, a tak naprawd• za t# kolorow#
etykietk# jest pusta butelka? Nie ma ju!
tre ci. Dobrze by$oby sobie przypom-
nie" t# tre ", w$a nie w Do!ynki. A ta
tre " jest taka: Dzi•kuj cz$owieku Panu
Bogu za t• wiern# towarzyszk• !ycia,
która Ci zosta$a dana. T# towarzyszk#
jest Ziemia, przyroda, natura. Ona si•
nie zmienia. A ty - jak j# traktujesz, czy
jeste jej wierny?

Drodzy% Patrzymy na rok 2010; na to
co si• w nim dzieje, i czy co widzimy?
Patrzymy w telewizj•, ale czy co widzi-
my? Czy ta przyroda tego roku nam co 
mówi? Czy co mówi Jakubowi, Ma"ko-
wi, czy mówi Barbarze, czy mówi Jadwi-
dze? Czy mówi Markowi, Piotrowi, Ja-
nuszowi? Czy ta przyroda co mówi Ja-
ninie i Marii ? Czy ona co mówi?Aona,
cho" jest skromna i milcz#ca, jednak
nieraz potrafi co g$o no powiedzie"%
Co widzimy? W Rosji od po$owy czerw-
ca w$a ciwie do dzisiaj, olbrzymia su-
sza. To nie tylko to, !e w Moskwie, Pe-
tersburgu, czy w innych miastach ludzie
musz# zatyka" nosy, bo jest po prostu
smog. Nie da si• zobaczy" dalej, ni! na
400 metrów. To nie tylko to, !e szalej#
po!ary, które trzeba ugasi", no bo spal#
si• i wioski i miasta. Ale to jest olbrzymi
kryzys zbo!owy. Rosja ma w tym roku
mniej o 1/3 zbo!a. A Rosja to nie tylko
ten kraj, który ma mas• gazu, mas• ro-
py, mo!e trzyma" ca$y  wiat - przede
wszystkim Polsk• - w szachu, bo zakr•-
ci kurek. Ale Rosja to spichlerz  wiata.
Je!eli tam nie ma zbo!a, to nie ma zbo-
!a na rynkach  wiatowych.Kto mo!e z
was powiedzie"; no dobrze prosz• ksi•-
dza, ale u nas m#ka, zbo!e, wyroby z
m#ki kosztuj# tylko troszk• wi•cej. No

miesi#c, czy trzy miesi#ce, bo takie s#
umowy. I to, !e dzisiaj, w tym miesi#cu
nie ma podwy!ek, to nie znaczy, !e nie
odczujemy ich za miesi#c, albo za trzy
miesi#ce.

Oprócz tego szaleje susza w pó$noc-
no - wschodniej cz• ci Chin, natomiast
w pó$nocno - zachodniej padaj# pono"
olbrzymie deszcze. Tam zgin•$y dwa ty-
si#ce ludzi. My my limy przede wszyst-
kim o tej powodzi, która by$a i jest u nas,
w Polsce% A tak naprawd•, prawdziwy
kataklizm jest w Azji.140 milionów ludzi
ucierpia$o. To s# cztery i pó$ Polski. Pra-
wie dwa miliony domów zosta$o znisz-
czonych. To trzeba b•dzie odbudowy-
wa". Ale tam te! nie ma jedzenia.

A jeszcze inne dane, z innych regio-
nów: w Nigerii i Czadzie w tym roku ob-
fite deszcze. Wiadomo, Afryka to wyso-
ka temperatura. Wszystkie ro liny i u-
prawy s# na ni# nastawione.Ateraz pod
wp$ywem deszczu wszystko gnije. S#
te! fatalne zapowiedzi dla rynku argen-
ty&skiego iAustralii gdzie równie! spad-
$a produkcja rolna.

Panie Starosto, do Ciebie Panie
Wójcie - jeden i drugi, i do Ciebie Panie
Burmistrzu, gdzie tam u

tak, ale w dzisiejszym  wiecie jest te!
tak,!e ró!ne firmy s# zwi#zane umowa-
mi i one nie mog# podnie " cen przez

Moi drodzy% Czy to nam co mówi?
Czy my ju! po prostu tego nie czujemy,
dlatego, !e mamy swoje biznesy? Jes-
te my kierownikami budów, zarz#dza-
my ró!nymi instytucjami, w ogóle nas to
nie obchodzi, my tego nie czujemy, bo
uwa!amy, !e !yjemy z czego innego, z
budowania.Ale cz$owiek nie postawi ani
jednej ceg$y obok drugiej, je li nie b•-
dzie mia$ jedzenia. Bo pierwsze, co ma
zrobi", to przede wszystkim zdoby" je-
dzenie. To wa!na informacja dla nas.

To, !e przyroda przemówi do nas nie-
raz g$osem Bo!ym, to wiadomo z Pisma
'wi•tego. Bo, czy! przyroda nie prze-
mówi$a do Moj!esza i Izraela, który wy-
chodzi$ z ziemi egipskiej, kiedy Morze
Czerwone p•k$o na dwoje, tak, !e ludzie
mogli przez nie przej " such# nog#.

Czy przyroda nie przemówi$a wtedy,
kiedy Jozue przeprowadza$ przez Jor-
dan naród wybrany i ta woda stan•$a w
miejscu?
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Albo wtedy, kiedy modli si• o
zwyci•stwo i s o!ce nie zachodzi o?Czy
Bógnie przemawia przez przyrod• wte-
dy, kiedy Gwiazda Betlejemska prowa-
dzi a 3 M•drców do Betlejem? Czy Bóg
nie przemówi przez przyrod• wtedy,
gdy Jezus Chrystus umiera na krzy"u?
Jak notuje to Ewangelista: ziemia zadr-
"a a, p•k a, a wokó tej Góry Krzy"owej
nagle zapad a ciemno#$.Czy Matka Bo-
"a nie przemawia do nas przez zjawiska
przyrodnicze wtedy, gdy 13 pa•dzierni-
ka 1917 roku, na pocz%tku nowego stu-
lecia, a my jeste#my dzie$mi tego stule-
cia, pokaza a na tle wiruj%cego s o!ca
&wi•t% Rodzin•, by nam pokaza$, "e w
tym stuleciu powinni#my chroni$ przede
wszystkim rodzin•. Czy przyroda nie
przemawia do nas? Przemawia, tylko
czy my potrafimy czyta$ t• ksi%"k• przy-
rod•? Czy przyroda w 2010 r. chce nam
co# powiedzie$? Tak. Tylko, czy s% tacy
prorocy, tacy m%drzy ludzie, którzy po-
trafiliby nam przet umaczy$ ten j•zyk
powodzi, susz i innych katastrof? 'eby-
#my byli po prostu m%drzejsi. 'eby#my
si• przygotowali na to co#, co mo"e nas
ca kowicie pogr%"y$. Rozumiej% to tylko
ludzie pokorni. Pysza ki, zarozumialcy,
którzy wierz% w swoje bia e koszule,
krawaty, swoje ordery, zaszczytne miej-
sca, nic nam nie powiedz%, dlatego, "e
oni nie s% skromni, pokorni, albo s% ma-
 o pokorni i skromni. Dlatego my musi-
my by$ pokorni i skromni, "eby to, co
Bóg przez przyrod• chce nam powie-
dzie$, móc zrozumie$.

Spróbujmy, cho$by jeden malutki pro-
mie! #wiat a rzuci$ na to, co nas spoty-
ka w 2010 roku. Wydaje si•, "e pomoc%
mo"e by$ inne wa"ne wydarzenie z Bi-
blii, kiedy przyroda przemawia wraz z
Bogiem. To s% plagi egipskie. Znamy je
wszyscy doskonale z katechizacji. I sio-
stry kochane, które ucz% religii i diakoni,
którzy b•d% uczy$ i babcie, które nieraz
bior% do siebie wnuczk•, aby przegl%d-
n%$ katechizm. Jest tam du"o pi•knych,
wspania ych ilustracji, które mówi% nam
czym by o przeprowadzenie przez Mo-
rze Czerwone, a wcze#niej plagi. Plagi

by y dlatego, "e by pysza kowaty fara-
on, cz owiek, który mia w adz• i chcia 
zatrzyma$ ludzi, którzy mu podlegaj%,
wokó spraw przyziemnych.Chcia prze-
de wszystkim pokaza$, "e na ziemi liczy
si• tylko to, "eby by a miska pe na stra-
wy, "eby by y pi•kne ubrania, b yskotli-
we, dobrze o#wietlone drogi. 'eby to
wszystko by o, bo jak wszystko wokó 
jest zorganizowane, "ycie jest szcz•#li-
we. A tutaj przychodzi Moj"esz w imie-
niu skromnego Pana Boga, skromny
cz owiek i mówi: zaraz, zaraz, faraonie(
To nie jest najwa"niejsze( Najwa"niej-
sze jest, "eby ten lud, który ty pchasz w
sprawy doczesne i materialne, poszed 
na pustyni• i zacz% si• modli$ do Pana
Boga( I wtedy, jak wiemy z katechizmu,
dokonuje si• prawdziwa walka mi•dzy
tym, który koncentruje lud na sprawach
doczesnych, a tym, który pokazuje, "e
cz owiek jest dla Boga stworzony. Praw-
dziwa walka z a z dobrem. Interweniuje
Bóg przez przyrod•, by pokaza$ wszy-
stkim, "e wa"niejsza od dostatku jest
wierno#$ Panu Bogu.

Moi drodzy( Czy my czasem mo"e nie
potrzebujemy tego, aby si• bardziej za-
j%$ sprawami duchowymi? Czy wasze
ko#cio y i parafie w Nied•wiedziu, Koni-
nie, Por•bie t•tni% "yciem duchowym?
Bo przyroda zdaje nam si• mówi$, "e
musimy zwróci$ si• do Boga, do wiary.
Czy wasze rodziny si• modl%? Czy w
waszych rodzinach mówi si• o Panu
Bogu? A jak wygl%da wychowanie mo-
ralne dzieci, skoro mamy znak &wi•tej
Rodziny na tle wiruj%cego s o!ca w Fa-
timie? Czy my, "yj%cy po#ród pi•knej
przyrody nie zgadzamy si• z tym co mó-
wi% ostatnio w Internecie, "e Polska tra-
ci du"e pieni%dze, i niestety nara"ona
jest na kryzys dlatego, "e mas• pieni•-
dzy odp ywa za granic•, bo panie, które
chc% przerwa$ ci%"• jad% do Niemiec,
do Czech, czy do Francji. Tam dokonu-
j% aborcji i tam te pieni%dze id% z podat-
ku do skarbu obcych, a Polska jest bied-
na, poniewa" nie ma podatku z tych pie-
ni•dzy. Bo mo"e rzeczywi#cie my, lu-
dzie nieskromni, wierz%cy w siebie, któ-

rzy nie potrafi% czyta$ tego, co mówi
nam przyroda, w ko!cu powiemy: co ci
ksi•"a wymy#lili sobie razem z papie-
"em? Jak kobiety chc% dokonywa$ a-
borcji, to niech to robi% w Polsce. Przy-
najmniej b•dziemy mie$ lepiej, b•dzie-
my mie$ wi•cej pieni•dzy z tych zabie-
gów z ich opodatkowania.

Co nam mówi przyroda? Co wam mó-
wi przyroda; ludziom pokornym i skrom-
nym? Czy my w ogóle, tak w skali mikro,
szanujemy przyrod•? No przejd•my si•
na przyk ad wzd u" Por•bianki albo rze-
ki p yn%cej z Koniny. Przejd•my si• tam
mo"e dzisiaj z delegacj% i zobaczmy jak
to jest? Ja tego nie mówi• po to, "eby p.
Wójt, który ma i tak du"o problemów,
nagle si• spoci i powiedzia : co ten ks.
Moska a tutaj wyprawia, w tak uroczys-
tym dniu?

No, przejd•my si•( Bo to #wiadczy o
tym, jak my t% przyrod•, która jest towa-
rzyszk% naszego "ycia, szanujemy? A
mo"e dalej trzeba by oby pój#$ i zoba-
czy$, jak gospodarujemy zasobami wo-
dnymi? Mo"e by#my p yn%c malutk%
tratewk% zapadali si•, bo nagle pojawia-
j% si• jakie# przepastne wg •bienia,
gdy" kto# krad "wir?A mo"e by#my po-
chodzili po tych lasach, to by#my zoba-
czyli, "e nagle gin% drzewa w lesie. To
nie chodzi o to, "eby tym nie gospoda-
rzy$. Gospodarzy$, tylko dobrze, m%-
drze i odpowiedzialnie. I to s% te" pro-
blemy dla nas.

Dzi•kujemy Ci, Panie Bo"e za ten ro-
czny plon. Mamy nadziej•, "e spojrzysz
na ten skromny lud Gminy Nied•wied•,
który si• modli dzisiaj, dzi•kuj%c Ci za
wielki, wspania y dar przyrody. Ale pro-
simy Ci•, Duchu &wi•ty, nape nij nasze
umys y m%dro#ci%, wygo! z naszych
g ów wszelkie idiotyzmy, aby#my potra-
fili dba$ o towarzyszk• naszego "ycia,
przyrod•.Aby#my potrafili dba$ o nasz%
dusz•, która jest dla Ciebie stworzona i
ma z Tob% by$ w ogrodach rajskich na
wieki wieków.Amen.

„Kiedy spotkacie kap•ana - to zaw-
sze my•licie o Jezusie”

•w. JanMaria Vianney

W czasie wakacji po"egnali#my
dwóch kap anów, którzy zgodnie z decy-
zj% ks. Kard. S.Dziwisza opu#cili parafi•
Nied•wied•.

Ks.
przyby do Nied•-
wiedzia jako neo-
prezbiter i pracowa 
w naszej wspólnocie
przez 4 lata; katechi-
zowa uczniów w Ko
ninie i Nied•wiedziu.
Pi•knie prowadzi 

S u"b• Liturgiczn% O tarza )ministran-
tów i lektorów*, prowadzi grup• m o-

dzie"y oraz Wolontariatu, prowadzi co
roku w czasie wakacji piesze pielgrzym-
ki na Jasn% Gór•, ch•tnie spowiada i
bra udzia w nabo"e!stwach.

Ks. Tomasz b•dzie wikarym w parafii
Zembrzyce )ko o Suchej Beskidzkiej*.

Ks.
przeby-

wa w naszej pa-
rafii przez pó tora
roku na urlopie
zdrowotnym. Ka-
techizowa w Ko-
ninie, prowadzi 

Ruch Eucharystyczny, organizowa wa-
kacyjne rekolekcje dla dzieci i m odzie-
"y, ch•tnie spowiada i bra udzia w na-
bo"e!stwach parafialnych.

Ks. Grzegorz zosta przeniesiony do
pracy duszpasterskiej do Jab onki.

Ksi•"om Tomaszowi i Grzegorzowi
sk adamy i "yczymy Bo"ego
b ogos awie!stwa w pracy duszpaster-
skiej na nowych parafiach, a Matka Bo-
"a Ró"a!cowa niech dalej przez nasz%
modlitw• wyprasza Im Bo"% opiek•.

Do parafii Nied•wied• przyby ks. Piotr
Róg - neoprezbiter.

Na praktyk• duszpastersk% przybyli:
do Koniny ks. diakon Konrad Kozio i do
Por•by Wielkiej ks. diakon Micha Stry-
szawski.

Ksi•dzu Piotrowi i ksi•"om diakonom
Konradowi i Micha owi "yczymy Bo"ego
b ogos awie!stwa. Szcz•#$ Bo"e(

Tomasz Plewa
Grzegorz

 omzik

Bóg zap•a•

Ks.Dziekan M.Wójcik
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. ODBUDOWAPOPOWODZI
Otrzymali•my dwie promesy pomocowe. Jedna na kwot•

200 tys. z•otych na nast•puj•ce drogi: osiedle Natanki w Ko-
ninie, osiedle Wo•ny - Majerze w Koninie (droga polna), os.
Moska•y w Nied•wiedziu, przepust w drodze do os. Bia•o-
nie w Por•bie Wielkiej. Umowy z wykonawcami s• podpi-
sane.Wnioskiprzes•ane do Krakowa.

Druga promesa na 80 tys. z•otych, jest promes• celow• na
realizacj• zada•: remont przepustu drogowego do os. Gwa•-
ty w Por•bie Wielkiej, remont mostu do osiedli G•by i Cie-
•le w Koninie. Trwaj• prace nad skompletowaniem doku-
mentów w celu sporz•dzenia wniosków o dofinansowanie
tych zada•.

. DROGI ROLNICZE
Zosta•y z•o one wnioski na dofinansowanie dwóch dróg

rolniczych: nad osiedlem Kaciki wPor•bieWielkiej oraz os.
Gro• w Por•bieWielkiej. Czekamy na decyzj• Urz•du Mar-
sza•kowskiego.Wk•ad w•asny mamy zabezpieczony.

.DROGI REALIZOWANEZ BUD!ETU GMINY
. Modernizacja kolektora burzowego w osiedlu Godki w

Podobinie: zako•czono i rozliczono.
. Zabezpieczenie drogi w brzegu Por•bianki na os.Rus-

naki wPor•bieWielkiej: zako•czono i rozliczono.
. Po•o enie asfaltu na trzech bocznych drogach w os.No-

we Gliniskaw Nied•wiedziu: zako•czono i rozliczono.
. Po•o enie asfaltu na drodze do os. Moska•y w Podobi-

nie III etap (ko•cówka):zako•czono i rozliczono.
. Po•o enie asfaltu na drodze do os. Kr• ele (dolny odci-

nek do p.Wo•niaka): zako•czono i rozliczono.
. Naprawa drogi do os. Bekace w Koninie: zako•czono i

rozliczono.

. Chodnik wraz z o•wietleniem przy drodze powiatowej
w Podobinie: zadanie ca•kowicie zako•czone. Odbiór tech-
niczny mia• miejsce 18.05.2010.

. Chodnik wraz z o•wietleniem przy drodze powiatowej
w centrum Por•by Wlk: przygotowany kompletny wniosek
o dofinansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów
Wiejskich. Nabór maby" og•oszony od 1 wrze•nia br.

. Chodnik okalaj•cy mur parku podworskiego wraz z wy-
konaniem 6-ciu nowych odcinków o•wietlenia dróg powia-
towych. Og•oszony zosta• przetarg na wykonanie chodnika

oraz o•wietlenia od skrzy owania dróg w Nied•wiedziu do
mostu na Now• Wie• w Por•bie. Te dwa zadania przekro-
czy•y warto•" z i musz• zosta" og•oszone prze-
targi. Pozosta•e pi•" o•wietle• jest na etapie podpisywania
umów i rozsy•ania ofert.

. Chodnik w Koninkach: trwa opracowywanie dokumen-
tacji.B•dziemy robi" wszystko, aby zosta•a ona zako•czona
do ko•ca sierpnia, tak, aby we wrze•niu z•o y" wniosek o
dofinansowanie PROW.

. Chodnik w Por•bie Wielkiej Koninkach od cmentarza
do p. Narutowicz: mapy do celów projektowych zosta•y wy-
konane. Dokumentacja i realizacja tego zadania to rok 2011.

. Chodnik od granicy Nied•wiedzia do Dzio•ku w Koni-
nie (jak wy ej).

. Wykonanie sieci wodoci•gowej: prawa strona Koniny,
osiedla Pa•skie i Nowa Wie• w Por•bie Wielkiej oraz stacja
uzdatnianiawody wKoninkach. Przetarg rozstrzygni•ty.
Wygra•a firma Us•ug In ynierskich „STAAND” zKrakowa.
Trwa realizacja inwestycji. Jej koszt to kwota 2.445.764 z•.,
plus inspektorzy nadzoru. Przewidywany termin zako•cze-
nia - 30 listopad 2010 r.

. Dalsza rozbudowa sieci wodoci•gowej. Zosta•y opraco-
wane nast•puj•ce dokumentacje techniczne: os. Gro• w Po-
r•bie Wielkiej, os. Polanki i Natanki w Koninie oraz dopro-
wadzenie wody do budynku szko•y w Koninie.Trwa proce-
dura uzyskania pozwole• na budow•.Natomiast w trakcie
opracowania jest dokumentacja na os. Mierniki, Gro•skie,
Jamrozówka i Moska•y.

. Dobudowa windy dla osób niepe•nosprawnych w bu-
dynku O•rodka Zdrowia: zosta• og•oszony przetarg, którego
rozstrzygni•cie ustalono na 18.08.2010 r.

. Modernizacja sanitariatów i remont gabinetów w O-
•rodku Zdrowia; zadanie ca•kowicie zrealizowane.

. Remont pomieszcze• Urz•du Gminy; zadanie ca•ko-
wiciezrealizowane(lewa i prawa strona).

. Zakup kserokopiarki na potrzeby Urz•du Gminy; za-
daniezrealizowane.

. Remont kapitalny Przedszkola w Por•bieWielkiej.Za-
danie zosta•o podzielone na dwie cz••ci: wymiana systemu
grzewczego, tj. zast•pienie kot•owni w•glowej kot•owni•
gazow• i oddzielenie ogrzewania mieszka•. Ka de miesz-
kanie b•dzie mie" osobny piec i lokatorzy b•d• p•aci" za gaz
tyle, ile go zu yj•. I na to zosta• z•o ony wniosek o dofinan-
sowanie w ramach

Wniosek wymaga• drobnych korekt, które zosta•y
wprowadzone w dniu 9 sierpnia. Po wykonaniu tej cz••ci
zadania w roku przysz•ym dokonamy wymiany stolarki i o-
cieplenia elewacji. Trwa malowanie korytarzy i klatki scho-
dowej.

. Budowa ma•ej hali sportowej w Por•bie Wlk; kom-
pletna dokumentacja zosta•a przekazana do Starostwa Po-
wiatowego wcelu uzyskania pozwolenia na budow•.

. Modernizacja pomieszcze• remizy OSP (kuchnia, za-
plecze, sala widowiskowa); zadanie ca•kowicie wykonane.
Odbiór techniczny i po•wi•cenie tych obiektów mia•o miej-
sce14 lipca.

. Remont stodo•y ko•o „Orkanówki”. Zosta•a wykonana
inwentaryzacja tego obiektu. Zadaniedo realizacji w 2011 r.

. Rozbudowa i zabudowa istniej•cego podpiwniczenia
O•rodka Zdrowia w Por•bie Wielkiej. Wykonano eksperty-
z• stanu technicznego fundamentów i podpiwniczenia. Za-
daniedo realizacji w 2011 roku.

. Rozbudowa kolektora burzowego na os. Godki w Po-
dobinie; zadanie wykonane.

Informacja powy•sza zosta•a przekazana radnym na sesji
w dniu 23 czerwca 2010 roku.

wolnej r•ki

MPRO dzia•anie 7.2 Poprawa jako•ci
powietrza i zwi•kszenie wykorzystania odnawialnych •róde•
energii.

ZGODA – Biuletyn Informacyjny Urz•du Gminy w Nied•wiedziu6
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W pi•tek, 10 wrze•nia, radni zebrali
si• na uroczystej sesji, na której wyró•-
nili obecnego na sali obrad Stanis•awa
Gaw•owskiego - wiceministra Ochrony
•rodowiska przyznanym wcze•niej ty-
tu•em

.
W uzasadnieniu uchwa•y Rady Gmi-

ny napisano, i• Stanis•aw Gaw•owski -
wiceminister Ochrony •rodowiska od
lat wspiera inicjatywy gospodarcze i
spo•eczne wa•ne dla rozwoju gminy.

Podzi•kowania z•o•yli wiceministro-
wi wójt Nied wiedzia J. Potaczek, tak-
•e starosta powiatu J. Pucha•a, podkre-
•laj•c jego ogromn• rol•, jak• odegra•
w staraniach o koncesj• na badania od-
wiertu w Por•bie Wielkiej, który jest
kluczem do budowy basenów geoter-
malnych.

mówi• podczas uroczysto-
•ci J. Pucha•a, starosta powiatu limano-
wskiego.

.
Zabieraj•c g•os, minister podzi•ko-

wa• za wyró•nienie, obiecuj•c zarazem
dalsz• pomoc.Powiedzia• m.in.:- Panie
Przewodnicz•cy, panowie Wójtowie,
Wysoka Rado! Nie ukrywam, •e to du-
•y zaszczyt zosta" honorowym obywa-
telem waszej gminy. Mia•em przyjem-
no•" pozna" Wójta J. Potaczka za po-
•rednictwem T. Patality, i chc• powie-
dzie", •e od pierwszego dnia, kiedy si•
poznali•my, obdarzy•em go i darz• du-
•• sympati•. Z zainteresowaniem s•u-
cha•em jego wywodów o sprawach i
problemach dotycz•cych rozwoju gmi-
ny i sposobach na rozwi•zanie jednego
z wa•niejszych dzisiaj pomys•ów na to,
•eby tutaj ludziom •y•o si• lepiej i •eby
stworzy" infrastruktur•, która pozwoli
na to, by turystyka w tej pi•knej cz••ci
kraju intensywnie si• rozwija•a. Jak mi
waszWójtopowiada• o wszystkich ma-

rzeniach, pomys•ach, to sobie pomy•la-
•em, •e to porywanie si• z motyk• na
s•o#ce, •e to skala absolutnie niewyo-
bra•alna, •e mam do czynienia z cz•o-
wiekiem, który albo straci• rozum, albo
rzeczywi•cie tak bardzo kocha swoj•
gmin•, •e postanowi• wszystkich do te-
go przekona". Pó niej zobaczy•em, •e
w otoczeniu s• jeszcze inni, którzy chc•
wspólnie realizowa" ten pi•kny pro-
jekt. Wyobra•a•em sobie, •e jest to po-
cz•tek, •e jest to pierwszy krok, ale jak
patrz• dzisiaj, •e jest tu z nami dyrektor
Gorcza#skiego Parku Narodowego, to
wiem, •e jeste•cie w stanie zbudowa"
dobry front ludzi, którzy ten projekt b•-
d• wspiera", •e te marzenia, które sobie
stawiacie jako cel, zrealizujecie. W za-
sadzie dzisiaj powinienem ju• mówi",
zrealizujemy i chyb takiego terminu b•-
d• si• ju• trzyma•. To jest ogromne
przedsi•wzi•cie, które jednak•e damy
rad• zrealizowa". Je•li chodzi o •rodki,
•e tak si• wyra••, to s• „drobne”. Ucz-
ciwie powiem, •e wydaj• du•o wi•ksze
pieni•dze na ró•ne rzeczy, równie• na
te dzia•ania, które maj• zwi•zek z bada-
niami termalnymi.Na jeden projekt wy-
dajemy zazwyczaj w granicach 13 mi-
lionów z•otych, tak, •e nie widz• tutaj
•adnego problemu.

(…) Mam pe•n• •wiadomo•", •e jest
to pierwszy krok polegaj•cy na tym, •e
trzeba zbada" mo•liwo•ci otworu i po-
tem podejmowa" nast•pne decyzje, by"
mo•e nast•pny otwór, mo•e pomys• na
to, jak sfinansowa" ju• same otwory
eksploatacyjne; na to grantów nie daje-
my, ale mo•emy da" po•yczk• przyst•-
pnie oprocentowan• i roz•o•on• w do-
godnych ratach, tak, •e by•aby du•ym
zastrzykiem i du•ymwsparciem.

Sam zaczyna•em jako samorz•do-
wiec; by•em burmistrzem w mie•cie,
potem wójtem, potem po drodze prezy-
dentem du•ego miasta, radnym sejmi-
ku, wreszcie pos•em. Jak dzisiaj patrz•
na przyja # dwóch wójtów, to taka sy-
tuacja wydaje mi si• nietypow•, troch•
zabawn•, ale musz• powiedzie", •e ona
jest fantastyczna. To si• nie zdarza, aby
wójtowie, czy szerzej, samorz•dowcy
s•siednich gmin tak wspó•pracowali ze

sob•. Jest inaczej; rywalizuj•. Ta rywa-
lizacja nie ma jednak charakteru pozy-
tywnego, wzajemnego wspierania si• i
poszukiwania wspólnych pomys•ów na
rozwi•zywanie problemów, tylko ma
charakter negatywny zawieraj•cy w so-
bie w•tek zawi•ci.Na tym tle jestem pe-
•en uznania i szacunku dla wzorowej
wr•cz wspó•pracy wójtów Nied wie-
dzia i Mszany Dolnej. Z takimi lud mi
•wiat mo•na zdobywa". W takim gro-
nie osób otrzyma" godno•"

to dla mnie zaszczyt.
(…) Wasz pomys• z basenami to bar-

dzo wa•ny projekt! Pewnie nie zdajecie
sobie do ko#ca sprawy z tego, jak bar-
dzo zmienion tutaj •ycie.

(…) Macie pi•kne miejsce, którego
nie wolno zmarnowa". Niech ten wasz
wysi•ek oka•e si• owocny i stanie si•
waszym wk•adem w sztafecie pokole#
dla rozwoju pi•kna tej ziemi i dobra jej
mieszka#ców.Tego Wam •ycz•!”.

Po przemówieniu ministra g•os zabra•
starosta limanowski J. Pucha•a, który
stwierdzi•:

- Tak, jak wasze gminy wyró•ni•y Mi-
nistra, tak i powiat wyró•ni go na Gali
Przedsi•biorczo•ci, bo to cz•owiek za-
s•u•ony dla ca•ego powiatu. To, co mi-
nister powiedzia•, •e takiego rozwoju,
jaki nam dadz• baseny geotermalne, to
niektórzy nawet sobie nie wymarz•.

Chcia•em tu, na forum Rady Gminy,
podzi•kowa" Ministrowi,Wójtowi Po-
taczkowi,Wójtowi Patalicie, Wysokiej
Radzie, bo od pocz•tku, gdy tylko zo-
sta•em starost• da•em s•owo, •e z tymi
wójtami, z burmistrzem doprowadzimy
do tego, •eby to si• sta•o. I Bogu dzi•ki,
tak si• dzieje! Dzi•kuj• Wam za wspar-
cie, za doping. Du•e s•owa uznania na-
le•• si• dyrektorowi GPN J. Tomasie-
wiczowi za bardzo wyrozumia•e podej-
•ciedo sprawy i daleko id•c• pomoc”.

Po zako#czeniu sesji minister wraz z
samorz•dowcami oraz prezesem Spó•-
ki M. M•-
kowskim i dyr. GPN J.Tomasiewiczem
udali si• na miejsce odwiertu wód geo-
termalnych wPor•bieWielkiej.

Honorowy Obywatel Gminy Nie-
d•wied•

- Bardzo dzi•kujemy za ogromn• po-
moc, na jak• mogli•my liczy• przy sta-
raniu si• o koncesj•, dzi•ki niej i pot-
wierdzeniu bada• b•dziemy mogli
przyst•pi• do oficjalnych rozmów z in-
westorami -

Jeste•my na dobrej drodze do
realizacji zadania, które od wielu lat
by o marzeniem nie tylko mieszka•ców
GminyNied•wied•, ale ca ego Powiatu
Limanowskiego

honorowe-
go obywatela,

Gorcza•skie Wody Termalne

Stanis aw Stopa
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Czerwcowa…

odby•a si• 23.06.Wzi•li w niej udzia•,
obok radnych: Wójt J. Potaczek, radny
powiatowy sekretarz M.
M•kowski, skarbnik S. Smreczak, dyr.
przedszkola M. Bali•ska,.

Po przyj•ciu porz•dku, radni wys•u-
chali informacji o aktualnych dzia•a-
niach Zarz•du Spó•ki

. Prezes M. M•kowski na-
kre•li• krótk• histori• Spó•ki pocz•w-
szy od jej powstania, po czym szczegó-
•owo omówi• dzia•ania od listopada
2009 roku, tj. od momentu obj•cia sta-
nowiska jej prezesa. Powiedzia•:

- „Ju• w grudniu 2009 r. nowo powo-
•any Zarz•d prowadzi• dzia•ania zmie-
rzaj•ce do uzyskania koncesji na prze-
prowadzenie bada• w odwiertach IG 1 i
PW 1. W tym celu Zarz•d podpisa• trój-
stronne porozumienie zawarte mi•dzy
Gmin• Nied wied , Polsk• Akademi•
Nauk i Spó•k•, dotycz•ce zast•pienia
Gminy Nied wied jako zleceniodaw-
cy zlecaj•cego PAN wykonanie projek-
tu prac geologicznych na odwiertach
PW-1 i IG-1 w celu ustalenia zasobów
eksploatacyjnych tych odwiertów oraz
ch•onno•ci odwiertu PW-1. W zwi•zku
z tym porozumieniem Zarz•d przyst•-
pi• do kompletowania dokumentacji
niezb•dnej do z•o•enia wniosku do Mi-
nisterstwa !rodowiska o koncesj• na
rozpoznanie z•ó• termalnych w Por•bie
Wielkiej. Do wniosku nale•a•o do••-
czy" 17 ró•nych dokumentów pocho-
dz•cych z ró•nych instytucji. Ostatecz-
nie wniosek zosta• skompletowany i
przes•any do Ministerstwa !rodowiska
w dniu 27 stycznia br. Ministerstwo
wszcz••o post•powanie w dniu 24 mar-
ca 2010 r., a 14 kwietnia odby•a si• w
Ministerstwie rozprawa dotycz•ca oce-
ny projektu prac geologicznych na od-
wiertach PW1 i IG 1.Po uzyskaniu poz-
wolenia i przeprowadzeniu bada• zo-
stanie ustalona dopuszczalna wielko•"
wydobycia solanki i to b•dzie podstaw•
do z•o•enia kolejnego wniosku do Mi-
nistra !rodowiska o wydanie koncesji

na jej wydobycie. Po jej otrzymaniu
Spó•ka b•dziemog•a przyst•pi" do prac
projektowych zwi•zanych z budow•
basenów termalnych. B•dzie to czas
starania si• o przej•cie od Skarbu Pa•-
stwa cz••ci terenów b•d•cych obecnie
we w•adaniu Gorcza•skiego Parku Na-
rodowego, a w planie przestrzennym
Gminy Nied wied przewidzianych ja-
ko rezerwa dla realizacji obiektów i u-
rz•dze• zwi•zanych z hydroterapi•,
profilaktyk• i rekreacj•. Je•eli badania
odwiertu zako•cz• si• wynikiem pozy-
tywnym, wtedy b•dzie czas, aby Spó•-
ka podj••a rozstrzygni•cia co do ewen-
tualnego dopuszczenia innych podmio-
tów, czy te• osoby fizyczne do udzia•u
w Spó•ce i zasad dotycz•cych tego u-
czestnictwa. Mo•na uzna", •e rok 2010
b•dzie prze•omowym w dzia•alno•ci
Spó•ki. Zarz•d b•dzie podejmowa• tak-
•e dzia•ania zmierzaj•ce do umiesz-
czenia tej inwestycji jako strategicznej
dlaWojewództwa Ma•opolskiego.”

Uzupe•niaj•c wypowied M. M•ko-
wskiego Wójt Gminy poinformowa•
radnych, •e starostwo limanowskie wy-
st•pi•o z wnioskiem do Skarbu Pa•stwa
o przej•cie “Starej Kolonii”z terenem
na którym si• znajduje. Po uzyskaniu
w•asno•ci zamierza przekaza" j• Spó•-
ce, z wykorzystaniem na pomieszcze-
nia biurowe i hotel dla pracowników.
Natomiast bardzo istotn• spraw• jest,
uzyskanie przez Spó•k• pozwolenia na
prowadzenie prac badawczych na tere-
nieParku Gorcza•skiego.

Na powy•sze tematy wywi•za•a si•
dyskusja. So•tys P. Haras pyta•, na jak
d•ugo wstrzymano prace? Odpowiada-
j•c, Wójt stwierdzi•: 27 stycznia rozpo-
cz••y si• dzia•ania polegaj•ce na uzys-
kaniu pozwole• na prace badawcze.
Okazuje si•, •e jeden z odwiertów(star-
szy) nie nadaje si• do eksploatacji, wi•c
zaj•to si• tym drugim, trzeba czeka" na
jego zbadanie.Ale zanim to nast•pi, na-
le•y przerobi" istniej•ce ju• projekty,
zatwierdzi",a to s• odpowiednie proce-
dury wymagaj•ce czasu. Doda• •e, na
terenie Ma•opolski znajduj• si• 92 takie
odwierty a nasza gmina przeciera •cie•-
ki na tej drodze.

Nast•pna sprawa, to powód w naszej
gminie. 16 czerwca dokonano oszaco-
wania strat popowodziowych z udzia-
•em w•adz wojewódzkich. Wyceniono
je na 18 mln 810 tys. z•. Zosta•o znisz-
czonych 40 dróg, 4 mosty, 2 przepusty,
2 stacje udra•niania wody, w trzech
szko•ach zalane zosta•y piwnice. Gmi-
na otrzyma•a promes• w wysoko•ci
100 tys.z•.na sfinansowanie wydatków
zwi•zanych z prowadzon• akcj• powo-
dziow•. W zwi•zku z tym zakupiono

1060 ton piasku, •wiru, kamienia, na
dora ne udra•nianie dróg rolniczych,
zabezpieczenie przyczó•ków i mostów.
W tej sprawie by•y g•oszone komuni-
katy w ko•cio•ach, by ka•dy potrzebu-
j•cy móg• skorzysta".

Wp•yn••o 35 wniosków od miesz-
ka•ców o odszkodowanie za zalane pi-
wnice. Po weryfikacji18 osób wycofa-
•o wnioski, z 17 pozosta•ych uwzgl•d-
niono 9 wnioskówna sum• 4.400 z•.

W Domu Wczasów Dzieci•cych w
Por•bie przebywa•y dzieci z zalanej
przez powód gminy Czernia. Otrzy-
ma•y one pomoc w postaci darów rze-
czowych od dyrektor i nauczycieli pla-
cówki, oraz finansow• od Wójta i mie-
szka•ców gminy w postaci darów ze-
branych przy ko•ciele wNied wiedziu.

J. Potaczek przekaza• podzi•kowania
osobom zaanga•owanym w sprawy po-
wodzi, a so•tysi z poszczególnych so-
•ectw otrzymali nagrody ksi••kowe z
r•k Przewodnicz•cego Rady M. Doma-
ga•y.

Gmina otrzyma•a promes• w wyso-
ko•ci 180 tys. z•. na usuwanie skutków
powodzi, m. in. remonty dróg. Co b•-
dzie robione, które drogi remontowa-
ne, na razie nie wiadomo. Uzale•nione
to jest od ustawy okre•laj•cej status ich
w•asno•ci oraz decyzjiRady Gminy.

Radny A. Potaczek proponowa•, aby
remontowa" drogi gminne, poniewa•
na nie, nie trzeba uzyskiwa" pozwole-
nia. Radny P. Kaczor, wysun•• propo-
zycj•, co do sposobu wykonywania re-
montu dróg.

Po dyskusji na powy•sze tematy rad-
ni przyst•pili do podj•ciauchwa•:

Upowa•nili Wójta Gminy do zaci•-
gni•cia kredytu w wysoko•ci 300 tys.
z•otych na dalsze prace zwi•zane z usu-
waniem skutkówpopowodziowych.

S. Potaczek,

- Upowa•nili Wójta Gminy do udzie-
lenia por•czenia kredytu zaci•gni•tego
przez Zarz•d Stowarzyszenia „Pi•kna
Ziemia Gorcza•ska”.

- Zatwierdzili zmiany w bud•ecie
Gminy na 2010 rok.

- Zaaprobowali bilans skonsolidowa-
ny za 2009 r. przedstawiony przez Skar-
bnika S. Smreczak.

Gorcza•skie Wo-
dy Termalne

-
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Na zako•czenie obrad Wójt
przekaza• informacj• od Zarz•du Sto-
warzyszenia „Pi•kna Ziemia Gorcza•-
ska” w sprawie propozycji sk•adania
wniosków na tzw. do 15
lipca. Jest mo•liwo• pozyskania fun-
duszy w wysoko•ci do 25 tys. z•.

Po udzieleniu odpowiedzi na zapyta-
nia radnych obrady zako•czono.

d•ugoter-
minowego

Mia•a miejsce w dniu 20.09 i przebie-
g•a zgodnie z zaplanowanym porz•d-
kiem.Wójt Gminy:

- przedstawi• informacj• z pracy mi•-
dzy sesjami,

- podzi•kowa• radnym i so•tysom za
udzia• w uroczystej sesji po•wi•conej
nadaniu wiceministrowi S. Gaw•ow-
skiemu tytu•u
naszej Gminy,

- poinformowa• o terminie uroczysto-
•ci odbioru inwestycji drogowych z re-
jonu Gmin Mszana Dolna i Nied!wied!
w Por•bie Wielkiej - Koninkach z u-
dzia•emw•adz powiatowych,

- zaproponowa• terminy zebra• wiej-
skich w miesi•cu pa!dzierniku i listo-
padzie,

- przypomnia• zasady za•atwiania for-
malno•ci zwi•zanych z pod••czami do-

mów do g•ównych linii wodoci•go-
wych, lub kanalizacyjnych. Szczegó•o-
wych informacji w tych sprawach na-
le•y zasi•ga w dziale informacji w U-
rz•dzie Gminy.

Z dalszych informacji Wójta wynika-
•o, i• Gmina otrzyma•a dofinansowanie
na wywóz 201 ton azbestu, który odby-
wa si• b•dzie do pa!dziernika 2011 r.
Zainteresowani w tej sprawie powinni
zg•asza si• do S. Potaczek w Urz•dzie
Gminy.

Po dyskusji radni:
- przyj•li sprawozdanie finansowe za

I pó•rocze 2010 roku,
- wyrazili zgod• na zmiany w bud•e-

cie Gminy Nied!wied!na 2010 r.,
- temat utworzenia Stra•y Gminnej

przesuni•to na pó!niejszy termin.
Odpowiedzi wójta na zapytania rad-

nych, które koncentrowa•y si• wokó•
napraw dróg osiedlowych, zako•czy•y
obrady.

Rok szkolny 2010/2011 rozpocz••o w
naszej gminie ogó•em uczniów , z
czego: w Koninie , w Nied!wiedziu

, w Podobinie , w Por•bie Wiel-
kiej . Z tej liczby na gimnazja przy-
pada uczniów, a na szko•y podsta-
wowe uczniów.

W rozbiciu na poszczególne placów-
ki sytuacja wygl•da nast•puj•co:

: szko•a podstawowa - ucz-
niów, gimnazjum- uczniów,

: szko•a podstawowa -
uczniów,gimnazjum- uczniów,

: szko•a podstawowa ucz-
niów, gimnazjum- uczniów,

: szko•a podstawowa -
uczniów,gimnazjum- uczniów.

Na terenie gminy pracuje nauczy-
cieli zatrudnionych na pe•nym etacie: w
Koninie , w Nied!wiedziu , w Po-
dobinie , wPor•bieWielkiej .

W szko•ach pracuje katechetów i
katechetek.

Opiek• przedszkoln• obj•tych jest
dzieci: w Koninie, w Nied!-

wiedziu, w Podobinie, w Por•bie
Wielkiej . Dzie mi tymi opiekuje si•
nauczycielek przedszkoli.

W gminie pracuje nauczycieli nie
pe•nozatrudnionych: w Koninie, w
Nied!wiedziu, w Podobinie.

SS

Ma•e Projekty

Honorowego Obywatela

Sprawozdania z sesji Rady Gminy
opracowa•a Anna Liberda

Liczba uczniów w szko•ach podsta-
wowych obejmuje tak•e dzieci w kla-
sach zerowych.

Bez dzieci ucz•szczaj•cych do klas
zerowych.

Sesja sierpniowa

Odby•a si• wdniu 16.08.Wjej trakcie
poruszono wiele istotnych spraw dla
mieszka•ców naszej gminy. Poproszo-
ny o zabranieg•osuWójt Gminy:

przedstawi• informacje o realizacji
inwestycji wbie••cym roku,

poinformowa• o zmianie przepisów
w sprawie przy••czy wody i kanaliza-
cji do prywatnych domów. Chodzi o to,
•e teraz ka•dy zainteresowany b•dzie
musia• wykona• przy••cz na w•asn• r•-
k•, czyli postara• si• o wszelk• doku-
mentacj• z tym zwi•zan•, pozwolenia,
mapki, itd. Do tej pory by•o to w kom-
petencji Urz•du Gminy,

poinformowa• o wystosowaniu pis-
ma do Starostwa Powiatowego o przy-
gotowanie wszystkich dokumentów do
og•oszenia przetargu na wykonanie od-
wiertu wód wPor•bieWielkiej

Po rozpatrzeniu i dyskusji radni:
. Przyj•li przedstawion• przez Wój-

ta analiz• zmian w bud•ecie Gminy na
2010 rok, aktualizuj•c• przede wszyst-
kim wydatki na wykonanie najpilniej-
szych zada• inwestycyjnych.

.W sprawie zaci•gni•cia
kredytu w kwocie 502 tysi•-

ce z•otych na zadanie

realizowane w ramach
„Programu Rozwoju Obszarów Wiej-
skich na lata 2007-2013”.

. W sprawie przyj•cia w ramach par-
tycypacji, zada•;

) wykonanie prawostronnej zatoki-
autobusowej przy drodze powiatowej
Mszana Dolna - Hucisko w Podobinie;
skrzy•owaniena Podobin Górny,

) budowa chodnika wzd•u• zabytko-
wego muru kamiennego okalaj•cego
park podworski,

) budowa o wietlenia ulicznego przy
drogach powiatowych w Nied!wiedziu
Koninie iPor•bieWielkiej.

Radni upowa•nili Wójta Gminy do
zawarcia umowy partycypacyjnej ze
starost• powiatu limanowskiego, prze-
prowadzenia post•powania przetargo-
wego oraz wyst•pienia w roli inwestora
przy realizacji wy•ej wymienionych
zada•.

. W sprawie uczestniczenia gminy w
pokryciu kosztu zakupu na rzecz poli-
cji komputera wraz drukark• niezb•d-
nych dla wykonywania zada• przez
Wydzia• Ruchu Drogowego Komendy
Powiatowej Policji w Limanowej.

W ramach interpelacji radni rozpa-
trzyliwniosek Rady So•eckiejz Koniny
w sprawie zapomogi losowej dla mie-
szka•ca poszkodowanego wskutek u-
derzenia pioruna. Poruszali te• proble-
my zwi•zane z remontami dróg, zabez-
pieczeniem osuwisk powsta•ych po u-
lewach. Radny S. Stopa pyta• o realn•
dat• og•oszenia przetargu na rozpocz•-
cie odwiertów w Por•bie Wielkiej.Rad-
na B. Cicha•ska odczyta•a Apel Rady
Powiatu Limanowskiego w sprawie o-
podatkowania podatkiem VAT ze staw-
k• 0% wszystkich darowizn rzeczo-
wych przekazywanych przez przedsi•-
biorców, jako pomoc dla osób, które u-
cierpia•y w wyniku powodzi oraz osu-
wisk na terenie powiatu limanowskie-
go. Radni przychylnie ustosunkowali
si• do jego tre ci.

Na zako•czenie sesji Wójt zaprosi•
wszystkich na Do•ynki Gminne, które
odb•d• si• wniedziel•, 29 sierpnia.

-

-

-
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Rozbudowa sy-
stemu zaopatrzenia w wod• w miejsco-
wo ciach Por•ba Wielka i Konina wraz
z wyposa•eniem uzdatniania wody w
Por•bie Wielkiej

Sesja wrze niowa
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nawi•za• do •yciorysu W.
Orkana, wykazuj•c si• du•• jego zna-
jomo•ci•. Nast•pnie

PrezesAndrzej Napora:
- Jest to po raz pierwszy, zorganizo-

wany •wiatowy Zjazd Górali w Por•-
bie Wielkiej, dziedzinie orkanowskiej,
tak, •e Nied wied zosta• jako• tam do-
ceniony przez to, •e górale z ca•ego
•wiata dowiedz• si• osobi•cie, gdzie
jest i jak wygl•da ta , miej-
sce gdzie si• Orkan urodzi•, •y•, miesz-
ka• i pisa•. Ca•e Podhale chwali si• Or-
kanem, jego twórczo•ci•, robi z tego
niez•y „maj•tek”, a Nied wied zostaje
z boku.

Zawsze bywa•o tak, •e nas si• pomi-
ja•o w tej zorganizowanej rodzinie gó-
ralskiej. Powstawa•y tu ogniska, ale
Zwi•zek nie powsta•. Dopiero przed 8
laty uda•o si• przy pomocy ks. W. Ul-
ma!ca przeprowadzi" Walne Zgroma-
dzenie, zorganizowa" ca•y Zarz•d, któ-
rego pierwszym Prezesem zosta• T. Ci-
cha!ski prezesuj•cy 6 lat, czyli przez
dwie kadencje. Ja przej••em Zwi•zek

na III kadencj• i pomy•la•em sobie tak:
je•eli organizuje si• II •wiatowy Zjazd
górali z ca•ego •wiata, by•oby nieporo-
zumieniem, •eby nie zorganizowa" go
tu w Por•bie, w kolebce naszego wiel-
kiego Górala, wielkiego Ojca Podhala i
za•o•yciela ca•ego ruchu góralskiego.
Zorganizowanie Zjazdu na naszej zie-
mi sta•o si• moim ambitnym zadaniem
do zrealizowania.No iuda•o si•# Prezes
Zarz•du G•ównego M. Motor - Grelok
te• •yczliwie podszed• do tej propozy-
cji i tak zorganizowali•my to wielkie
•wi•to naszego góralskiego ruchu. Do
wspó•pracy przy organizacji •yczliwie
podszed• J. Potaczek - Wójt gminy, któ-
ry przyszed• nam z du•• pomoc•. Po-
mogli te• sponsorzy; Józek Harendec-
ka, Franek Krzysztofiak, Lach Jurek,
Kazek Starmach z Mszany, Rusnak Te-
resa, Potaczek Jan, tak, •eka•dy w jaki•
tam sposób troch• pomóg•. I tak wspól-
nymi si•ami wielu przyjaznych nam lu-
dzi dobrej woli, uda•o si• te pi•kn• uro-
czysto•" zorganizowa".

W dniu jutrzejszym wybieramy si• na
Turbacz, gdzie jest Odpust i chcemy
tam by". Prezesa Zagat• z Chicago za-
prosi• M. Motor - Grelok. Przebywa po
raz pierwszy na „Orkanówce” i jest pod
wra•eniem pi•knych, naszych Gorców,
jak równie• pi•knie prezentuj•cej si•
„Orkanówki”, która zosta•a odremon-
towana dzi•kiWójtowi J.Potaczkowi.

Zespó• „Galasy” jest zespo•em no-
wym, który dzia•a bardziej pod szyl-
dem kombatantów AK. Grywaj• w
Szczawie, wNowym Targu itd. Jako, •e
Marek Zapa•a jest naszym cz•onkiem,
zapyta•em, czy nie zechcia•by dzi• wy-
st•pi".Wyrazi• zgod• i tak oto zapre-
zentowa• swój zespó• po raz pierwszy,
ale mam nadzieje, •e nie ostatni. Z tego
co wiem, jest zadowolony, •e si• mu to
dobrze na „Orkanówce” •piewa. Jest to
zarazem jaka• tam forma promocji ze-
spo•u.

- Jestem tu pierwszy raz i jestem o-
czarowany pi•knymi widokami, któ-
rym towarzyszy dzisiaj wspania•a po-
goda. Ciesz• si•, •e pozna•em miejsce,
gdzie si• urodzi• i mieszka• W. Orkan,
który bywa• równie• w Zakopanem. To
dla mnie bardzo wa•ne, nowe dozna-
nie. Ciesz• si•, •e tu, dzi•kiA. Naporze,
zaw•drowa•em. $e ten dzisiejszy dzie!
jest tak •adny i uroczy, i •e tu mo•emy
si• wszyscy razembawi".

mówi• M. Motor
Grelok - Prezes Zwi•zku Podhalan w
Polsce; przypomnia• wskazania Orka-
na:

.
Prezes Oddzia•u z Nied wiedzia A.

Napora witaj•c zebranych, przedstawi•
dalszy program przebiegu uroczysto-
•ci. Wspomnia• krótko o historii pom-
nika Orkana w Nied wiedziu, a nast•p-
nie odda• g•os Wójtowi J. Potaczkowi,
który kontynuowa• temat pomnika,
wspominaj•c, jak trafi• do nas 10 lat te-
mu, a obecnie czynione s• starania o
wpis na list• zabytków w celu jego re-
nowacji.

Radna B. Cicha!ska podzi•kowa•a o-
becnemu na uroczysto•ci wicemarsza•-
kowi Stanis•awowi Zegzda za pomoc
finansow• przy remoncie Orkanówki,
prosz•c o dalsze fundusze na utworze-
nie siedziby oddzia•u Zwi•zku w zabu-
dowaniach gospodarczych przy Orka-
nówce. Marsza•ek podzi•kowa• Zwi•z-
kowi Podhalan za kontynuowanie tra-
dycji i za trosk• o .

Drugi etap Zjazdu Górali, to spotka-
nie przy pomniku K. Smreczy!skiej -
matki Orkana w Koninie. Zespó•

powita• zebranych przy•piew-
kami oraz pi•knym monta•em s•owno-
muzycznym przygotowanym przez A.
Sto•ek. Oddano ho•d dzielnej matce,

sk•adaj•c wie!ce i wi•zanki kwiatów, a
histori• powstania pomnika przedsta-
wi•A.Gruszczyk.

Dalsze miejsce kontynuowania Zjaz-
du, to cz••" piknikowa na Orkanówce,
gdzie panie z Oddzia•u Zwi•zku Pod-
halan w Nied wiedziu przygotowa•y

smakowite potrawy regionalne. Poka-
zano film zrealizowany na motywach
utworu W•. Orkana z w•tkami autobio-
graficznymi pisarza. Kustosz muzeum
J. Zapa•a przywita•a oficjalnie wszy-
stkich przyby•ych go•ci, a zespó• -

umila• pobyt swoj• muzy-
k• i •piewem.

Obecni byli: T. Skorupa - senator RP,

W. Ja!czyk - pose• na sejm RP, S. Zegz-
da, J. Musia• - przewodnicz•cy Rady
Powiatu, F. Dziedzina - wicestarosta li-
manowski, T. Patalita - wójt Gminy
Mszana Dolna, S. Potaczek - radny po-
wiatowy, go•cie z USA: Prezes S. Za-
gata, sekretarz M. Rapacz oraz M. Czy-
szczo! iW. Ustupski.

Przyby•a równie• m•odzie• z Domu
Wczasów Dzieci•cych z dyr. A. Duda.
Nawet zmienna tego roku pogoda do-
stosowa•a si• do potrzeb tego plenero-
wego spotkania. Cz••" przyby•ych go-
•ci bra•a udzia• w zwiedzaniu wn•trz
muzeum i podziwia•a uroki gorcza!-
skiego krajobrazu.

Tradycja jest twoj• godno•ci•, two-
j• dum•, twoim szlachectwem, synu
ch•opski. Dbaj o zachowanie spu•cizny
twych ojców: rodzimej sztuki, rodzimej
kultury

ma•• Ojczyzn•

Tur-
bacyki

Por•
bia•ski Ród

Opracowa•a Maria Lupa

Zapytanio opini•, powiedzieli:

Orkanówka

Opinie zebra• Stanis•aw Stopa

Kto jest organizatorem dzisiejszego
 wi•ta?

Zaprezentowa! si• tu po raz pierwszy
nowo powsta!y zespó! góralski „Gala-
sy”. Co Panna to?

Jak Panupodoba si• uroczysto "?
Go•"z Zakopanego:
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W niedziel•, 29 sierpnia obchodzili•-
my III Do•ynki Gminne. Z•o•y•y si• na
nie, zgodnie z kszta•tuj•c• si• tradycj•
dwie cz••ci: religijna i •wiecka.

Najpierw, o godzinie 10.00 w ko•cie-
le parafialnym w Nied•wiedziu odpra-
wiona zosta•a uroczysta Suma Do•yn-
kowa, celebrowana przez ks. Dziekana
M. Wójcika w asy•cie ksi••y Probosz-
czów s•siednich parafii: P. P•aweckie-
go z Koniny i J. Moska•y z Por•by.Oko-
liczno•ciow• homili• wyg•osi• ks.Pro-
boszcz z Por•by Wielkiej, gdy• ta para-
fia by•a organizatorem cz••ci liturgicz-
nej tegorocznych Do•ynek.

W czasie Mszy •w. ks. Dziekan doko-
na• po•wi•cenia plonów pochodz•cych
z tegorocznych zbiorów, oraz powita•
nowo przyby•ych do pracy w naszych
parafiach ksi••y i diakonów.

Msz• •wi•t• poprzedzi•o tradycyjne
przez delegacje

poszczególnych parafii, które z•o•y•y u
stóp o•tarza pi•knie wykonane wie ce
wraz z tegorocznymi plonami - darami
ziemi.

Uroczysto•! ubarwi•y korowody do-
•ynkowe, ubrane w pi•kne regionalne
stroje, kapele i zespo•y •piewacze z po-
szczególnych wiosek, oraz liczne pocz-
ty sztandarowe.

W mszy •wi•tej uczestniczyli hono-
rowi go•cie: delegacja z Gminy S•awno
ze starost•A. Lewandowskim na czele,
starosta Limanowski J. Pucha•a, wice-
starosta F. Dziedzina, przewodnicz•cy
Rady Powiatu Limanowskiego J. Mu-
sia•, wójt Gminy Mszana Dolna T. Pa-
talita, burmistrz T. Filipiak, nasze w•a-
dze samorz•dowe z wójtem J. Potacz-
kiem i przewodnicz•cym M. Domaga-
•• na czele, so•tysi, dyrektorzy szkó• z
delegacjami oraz kierownicy instytucji
dzia•aj•cych na terenie gminy. Wszyst-
kich, przed rozpocz•ciem Mszy •w. po-
wi a• ks. Dziekan, który pod koniec Na-
bo•e stwa obdarowa• zacnych Go•ci,
pi•knymi, wypieczonymi z tegorocznej
m•ki, bochnami chleba.

W tradycyjnych „og•oszeniach para-
fialnych” na zako czenie Mszy •w. tym
razem g•os zabrali i powiedzieli:

- Pragn• bardzo serdecznie podzi•ko-
wa! za go•cin• staro•cie limanowskie-
mu J. Pucha•a.Chcia•bym wam wszyst-
kim •yczy! z okazji dzisiejszego "wi•-
ta Plonów du•o szcz••cia, •ask Bo•ych
i rado•ci.Wszystkiego najlepszego#

Serdecznie dzi•kuj• i obiecuj•, •e ten
chleb, który tu dzisiaj dosta•em podzie-
l• uczciwie i sprawiedliwiew moim po-
wiecie. Bóg zap•a!#

- Ksi••e Dziekanie# Szanowni Du-
chowni# Szanowni Pa stwo# Dzi•kuj•
serdecznie za to, •e mog• po raz kolej-
ny go•ci! na waszych Do•ynkach.By•o
mi•o s•ysze!, jak ks. Dziekan mówi• o
sprawiedliwym podziale symboliczne-
go chleba. Jako Starosta, Zarz•d, stara-
my si• dzieli! ten bochenek równo, a
dowodem na to s• inwestycje wykona-
ne w waszej gminie. Zobaczcie, jak wy-
gl•daj•: Konina, Por•ba Wielka, Podo-
bin, Nied•wied•? Nowe drogi, nowe
mosty, nowe chodniki. Jest to mo•liwe
dzi•ki wspó•pracy i wsparciu waszego

Wójta, ksi•dza Dziekana i wszystkich
Proboszczów.

Tak si• sk•ada, •e ta kadencja powia-
tu, to kadencja w której budujemy naj-
wi•cej inwestycji na jego terenie.

Mi•o mi, •e s• z nami Go•cie ze S•aw-
na ze starost• A. Lewandowskim na
czele.To nasi przyjaciele zDar•owa.

Dzi•, wspólnie z waszym wójtem J.
Potaczkiem, wójtem T. Patalit•, burmi-
strzem T. Filipiakiem, chcemy wnie•!
niejako w darze o•tarza, kolejny etap w
budowie tak oczekiwanych basenów
geotermalnych.W•a•nieminister S.Ga-
w•owski, który tak•e pochodzi z Dar-
•owa, podobnie jak starosta Lewando-
wski, przekaza• nam koncesj• na bada-
nia na wydobywanie solanek. Za par•
tygodni stan• wie•e wiertnicze.Wspó•-
praca samorz•dów Nied•wiedzia,
Mszany Dolnej, miasta i powiatu do-
prowadz• do tego, co•my wam obieca-
li. My•l•, •e w ci•gu zimy powstan•
projekty, znajdziemy inwestorów i na
wiosn• rusz• tak oczekiwane •ród•a.

Zatem dzi•kuj•ks.Dziekanowi,dzi•-
kuj• wszystkim wójtom, burmistrzowi,
za wspania••, ponad podzia•ami partyj-
nymi i politycznymi wspó•prac•, dla
rozwoju pi•knej Ziemi Limanowskiej.

Pozwólcie Pa stwo, •e wójtowi J. Po-
taczkowi wraz z wicestarost• F. Dzie-
dzin• z•o•ymy listy - podzi•kowania na
dowód przyja•ni, sympatii i wspó•pra-
cy przy tylu inwestycjach drogowych i
tych najbardziej przez was oczekiwa-
nych termalnych, jak równie• ks. Dzie-
kanowi za wsparcie, duchowe, moral-
ne, dopinguj•ce i mobilizuj•ce nas do
pracy dla dobra spo•ecze stwa.Dzi•ku-
j• bardzo#

- Czcigodni ksi••a z ks. Dziekanem
M. Wójcikiem na czele# Drodzy Go•-
cie# Szanowni Pa stwo# Pragn• serde-
cznie podzi•kowa! za sprawowan• li-
turgi• Mszy •w., oraz S•owo Bo•e ks.
Janusza. S•dz•, i• wszyscy przyjmie-
my je do swoich sumie . Chcia•bym w
imieniu organizatorów i kierowniczki
Gminnego Centrum Kultury, zaprosi!
na cz••! artystyczn•, która b•dzie mie!
miejsce wrynku od godziny 15.30.

A to, co nasz starosta powiedzia•, jest
szczer• prawd•. W czwartek otrzymali-
•my koncesj• z Ministerstwa "rodowi-
ska.

ograbkowe o•piewanie

Starosta powiatu S•awno,Andrzej Le-
wandowski:

Starosta powiatu limanowskiego, Jan
Pucha•a:

Wójt Gminy Nied•wied•, Janusz Po-
taczek:

t

Chc• jej kserokopi• wr•czy! ks.
Dziekanowi do archiwum, a udzia•ow-
com, czyli staro•cie J. Puchale, burmis-
trzowi T. Filipiakowi, wójtowi T. Pata-
licie, z•o•y! serdeczne podzi•kowania,
które wr•czy prezes Spó•ki „Gorcza -
skie Wody Termalne”, Marek M•kow-
ski.

: - Trudny jest ten rok, ale
miejmy nadziej•, •e nikomu z nas nie
zabraknie chleba powszedniego. Przed
nami rok szkolny i katechetyczny, zbli-
•a si• powoli jesie . Przyjmijmy na ten
czas, który jest przed nami to Bo•e b•o-
gos•awie stwo. Niech ono nam towa-
rzyszy na drogach naszego •ycia, pracy
i wypoczynku# Szcz••!Bo•e#
Po Mszy •w. uczestnicy delegacji i ko-

rowodów do•ynkowych udali si• na
spotkanie przy w Gmin-
nym O•rodku Kultury.

Ks. Dziekan, ko cz!c uroczyst! sum"
powiedzia•

ma•ej czarnej
S. Stopa
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KUREK JAN

MYSZA MAREK

STOPA STANIS•AW

TROJAK ANDRZEJ

CIENIAWSKI MARIAN

LIBERDA ANNA

KRZANIK JÓZEF

REDAKCJA

CICHA•SKA BARBARA

MRÓZ HALINA

NAPORA ANDRZEJ

POTACZEK ADAM

KRZYSZTOFIAK

POTACZEK STEFAN

43 lata. Prowadzi dzia•alno••
gospodarcz•; jest w•a•cicielem
firmy.

49 lat. Pracownik Gorcza•-
skiego Parku Narodowego na
stanowisku le•niczego.

43 lata. Prowadzi dzia•alno••
gospodarcz•.

48 lat. Piel•gniarka w O•rod-
kuZdrowiaw Por•bieWielkiej.

56 lat. Prowadzi dzia•alno••
gospodarcz•. Prezes Zwi•zku
Podhalanw Nied wiedziu.

50 lat. Pracujew ENION S.A.

NA TRONACH
WYBORCZYCH

ZAMIE CILI MY
MATERIA•Y,

KTÓRE
OTRZYMALI MY

DO CHWILI
ZAMKNI!CIA

NUMERU.

65 lat. Emerytowany nauczy-
ciel. Redaguje Gminny Biule-
tyn Informacyjny “ZGODA”.

58 lat. Prowadzi w•asn• dzia-
•alno•• gospodarcz•.

60 lat. Emerytowana nauczy-
cielka. Wspó•pracownik Biule-
tynu “ZGODA”.

49 lat. Pracownik fizyczny.

51 lat. Piel•gniarka •rodowis-
kowa. Prowadzi w•asn• dzia•al-
no•• gospodarcz•.

61 lat. Rencista.

64 lata. Rencista. By•y so•tys.

20 lat. Student.

35 lat. Rolnik. Aktywny dzia-
•acz i stra!ak OSP w Nied wie-
dziu.

EDWARD

SURÓWKA ARTUR

WSOLAK KAZIMIERZ
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ANDRZEJ HOPEK

DOMAGA•ATADEUSZ

LUPA JÓZEF

PALAC - MISIURA
JOANNA

MROWCA MARIAN

PALKA HALINA

ZAPA•A TADEUSZ

NIEDO•PIA• ANTONI

PITEK JADWIGA

ZAPA•A PIOTR

BIENIEK HALINA

KO•CIELNIAK
BOGUS•AW

64 lata. Emerytowany nau-
czyciel, by•y, d•ugoletni dyrek-
tor szko•y. Pracuje spo•ecznie w
ZHP.

52 lata. Prowadzi dzia•alno••
gospodarcz•.

52 lata. Prowadzi dzia•alno••
gospodarcz•.

35 lat. Pracownik socjalny
GOPS w Nied•wiedziu

52 lata. Emerytowany nau-
czyciel. Znany, czynny trener
narciarski.

48 lat. Piel•gniarka dyplomo-
wana i technik fizjoterapii. Od
23 lat pracuje w O•rodku Zdro-
wia w Por•bieWielkiej.

57 lat. Posiada gospodarstwo
rolne. Pe•ni funkcj• grabarza w
parafii Nied•wied•.

55 lat. Od 30 lat pracownik
Gorcza skiego Parku Narodo-
wego na stanowisku le•nicze-
go. Dzia•acz NSZZ “Solidar-
no••”.

44 lata. Pracuje zawodowo ja-
ko opiekun w PPS Mszana Dol-
na oraz prowadzi w•asne gospo-
darstwo.

29 lat. Wykszta•cenie wy!-
sze. In!ynier, absolwent Wy-
dzia•u In!ynierii Mechanicznej
Akademii Górniczo - Hutniczej
w Krakowie.Aktualnie zajmuje
si• tapicerstwem.

57 lat. Obecnie na rencie, pro-
wadzi dom, wychowuje wnuka.

44 lata.Wykszta•cenie •red-
nie. Wykonywany zawód: prze-
gl•dy dróg krajowych.

33 lata. G•ówna ksi•gowa w
firmie PPHU “Markam” w Ka-
since Ma•ej.

47 lat. Prowadzi w•asn• dzia-
•alno•• gospodarcz•.

PACHOWICZ MARIA

TRAM KAZIMIERZ
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CICHA•SKI TADEUSZ FLORCZAK MAREK

MOSKA•A RENATA

KAWALA STANIS•AWA

TRAM EWA

52 lata. Mieszkaniec Por•by
Wielkiej. By•y prezes Zwi•zku
Podhalan.Prowadzi dzia•alno••
gospodarcz•. Kandydat KWW
Niezale•na Grupa Samorz•do-
wa“Dzia•ajmy wspólnie”.

50 lat. Mieszka w Nied wie-
dziu. Przedsi•biorca i w•a•ci-
ciel firmy. Kandydat KWW
“PlatformaObywatelska”.

35 lat. Mieszkanka Nied -
wiedzia. Wspó•pracuje z firma-
mi: “Earth Power Europe”, oraz
“Ekogwarancja PTRE”. Dorad-
ca rolno - •rodowiskowy. Kan-
dydatka KWW “Samorz•dowe
Przymierze Razem”.

50 lat. Mieszka w Koninie.
Prowadzi gospodarstwo domo-
we. Kandydatka KWW “Plat-
formaObywatelska”.

M KOWSKI MAREK

RUSNAK RAFA•

STO!EK ANNA

KOCHNIARCZYK JAN

RUSNAK BOGUMI•A54 lata. Sekretarz Gminy.
Kandydat KWW Niezale•na
Grupa S•morz•dowa “Dzia•aj-
my wspólnie”.

Kandydat KWW
“Prawo i Sprawiedliwo••”.

57 lat. Mieszkanka Nied -
wiedzia. Nauczycielka. Kandy-
datka KWW “Prawo i Sprawie-
dliwo••”.

76 lat. Mieszkaniec Por•by.
Emeryt. Wieloletni dzia•acz sa-
morz•dowy. Kandydat KWW
Niezale•na Grupa Samorz•do-
wa “Dzia•ajmywspólnie”.

57 lat. Mieszka w Koninie.
Wykszta•cenie •rednie rolnicze
z wszelkimi uprawnieniami ds.
rolnych. Rolnik. Doradca tere-
nowy MODR. Kandydat KWW
“Samorz•dowe Przymierze Ra-
zem”.

52 lata. Mieszkanka Por•by
Wielkiej. Laborant - analityk
medycznyw O•rodku Zdrowia

Kandydatka KWW “Prawo i
Sprawiedliwo••”.

47 lat. Wykszta•cenie wy•sze
techniczne. Podyplomowe: wy-
korzystanie funduszy unijnych.
Prowadzi w•asn• dzia•alno••
gospodarcz•.

POTACZEK STANIS•AW

27 lat. Uko!czy•a WSZiM -
zarz•dzanie finansami, i studia
podyplomowe: Przygotowanie
Pedagogiczne oraz Administra-
cja Europejska.Pracuje w Urz•-
dzie Gminy w Mszanie Dolnej.
Mieszkanka Por•byWielkiej.
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POTACZEK JANUSZ

62 lata. Absolwent Szko•y "e-
glugi #ródl•dowej we Wroc•a-
wiu. Dyrektor by•ej Spó•dzielni

w Por•bie Wielkiej. Wie-
loletni dzia•acz samorz•dowy i
sportowy. Wójt Gminy przez trzy
kadencje. Kandydat KWW “Gor-
cza!skaZgoda”.

ZDRÓJ

RUSNAK RAFA•

47 lat. Wykszta•cenie wy•sze
techniczne. Podyplomowe: wy-
korzystanie funduszy unijnych.
Prowadzi w•asn• dzia•alno•• gos-
podarcz•. Kandydat KWW “Pra-
wo i Sprawiedliwo••”.
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•ABUZ STANIS•AWMAREK KACZOR BRONIS•AW

KACZOR JÓZEFA

52 lata. Rolnik, prowadzi tak•edzia•alno•• gospodarcz•. 65 lat. Rolnik. Za•o•yciel i kierownik
kapeli regionalnej “Kaczory”.

56 lat. Rencistka.

KO CIELNIAK ALBINA

OGIELA STANIS•AW

53 lata. Prowadzi gospodarstwo
domowe.

59 lat. Rolnik; prowadzi gospodar-
stwoagroturystyczne.

GRUSZCZYK ANDRZEJ

63 lata. Absolwent Akademii Rolni-
czej w Krakowie. By•y dyrektor Gor-
cza skiego Parku Narodowego. Se-
kretarz Oddzia•u Zwi•zku Podhalan
w Nied!wiedziu. Kandydat KWW
“Wspólnota Ma•opolska Marka Na-
wary”.

HUZIOR PIOTR
47 lat. Prezes Zwi•zkuRewizyjnego
Banków Spó•dzielczych w Warsza-
wie. Przewodnicz•cy Komisji Rewi-
zyjnej Krajowej Rady Spó•dzielczej
w Warszawie. Przewodnicz•cy Ra-
dy Nadzorczej Banku w Mszanie
Dolnej. Kandydat KWW “Polskie
Stronnictwo Ludowe”.

NAJDA TOMASZ

37 lat. Mieszka w Nied!-
wiedziu. Wykszta•cenie
wy•sze. Agent ubezpie-
czeniowy. Po•rednictwo u-
bezpieczeniowo-kredyto-
we.
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Prosz• Pana o krótk• autoprezenta-
cj•.

Kiedy, w jakich okoliczno•ciach zna-
laz•si• Pan na terenieAmeryki?

Poprosz• Pana o krótk• informacj•
na temat dzia•alno•ci Zwi•zku Podha-
lan wAmeryce Pó•nocnej.

Czy mia• Pan okazj• zna• osobi•cie
Prezesa Kongresu Polonii Ameryka•-
skiej p. Moskala?

Jest Pan Prezes postaci• znan•, za-
razem naszymsymbolem wAmeryce.

Czy go•ci• Pan kiedykolwiek na Or-
kanówce? Jak si• tuPanupodoba?

Nazywam si• Stanis•aw Zagata. Jes-
tem drug• kadencj• Prezesem Zwi•zku
Podhalan w Ameryce Pó•nocnej. Ka-
dencja prezesa trwa trzy lata. W Zarz•-
dzie jestem prawie od 14 lat; by•em se-
kretarzem generalnym przez 6 lat, po-
tem wiceprezesem, a teraz prezesem.
Tak, •e tej dzia•alno•ci spo•ecznej, a co
za tym idzie i do•wiadczenia troch• za
sob• mam.

W USAjestem od 1971 roku. Mia•em
w Kanadzie ciotk•, która przeprowa-
dzi•a si• potem do Chicago. Jednocze•-
nie, z mojej rodziny po stronie mamy,
dwóch braci przebywa•o w Pensylwa-
nii w USA. Jeden mia• 4 córki, a drugi 4
synów. Niestety, obaj zgin•li w kopalni
tego samego dnia w jednym wybuchu.
W tym strasznym wybuchu (o ile mnie
pami•• nie myli) zgin••o ponad 400
górników. To by•o jeszcze przed I woj-
n• •wiatow•. Jeden z kuzynów chcia•
bardzo odszuka• rodzin• po swoim oj-
cu i odnalaz• ciotk• w Kanadzie.Potem,
pami•tam, by•em jeszcze m•ody, przy-
szed• list napisany przez niego •aman•
polszczyzn•, w którym informowa•, •e
si• dowiedzia•, i• ma jeszcze ciotk• w
Polsce i gdyby to by•o mo•liwe, chcia•-
by si• bardzo z ni• spotka•. Tym sposo-
bem znalaz•em si• w Ameryce. Nieste-
ty, mój kuzyn, który mia• bardzo du••
firm•, w dwa dni po moim przyje dzie
do Stanów zmar• na serce.Tak, •e przy-
jecha•em akurat na jego pogrzeb; tak to
bywa •yciu!

W„swoim” Zwi•zku posiadam 19 ze-
spo•ów tanecznych i 15 muzyk (kapel).
W tym roku przyby• mi jeszcze jeden
zespó• taneczny. Dorastaj•cy dzi• m•o-
dzi, którzy byli kiedy• ma•ymi dzie•-
mi, s• przywo•eni przez rodziców na
próby do Domu Podhalan na ulic• Ar-
cher w Chicago, gdzie mamy wybudo-
wany, wielki, stylowy, wspania•y Dom
Góralski, otworzony w 1983 roku. Sta-
r• siedzib•, któr• mieli•my w innym
miejscu w Chicago sprzedali•my, po
czym kupili•my posiad•o•• w innym
miejscu i wybudowali•my ten wspania-
•y Dom. To w nim toczy si• ca•e, nasze
góralskie •ycie.Mamy18 imprez, nie li-
cz•c imprez organizowanych przez po-
szczególne Ko•a. Zarejestrowane s• 83
Ko•a Zwi•zkowe, nie tylko w Chicago
w stanie Illinois, gdzie mamy Zarz•d i
siedzib•, ale i w innych stanach, nawet
tak odleg•ych jak Waszyngton na za-
chodnim wybrze•u, nad Pacyfikiem.
Dodam, •e prezesem tamtejszego Ko•a
jest brat dobrze Wam znanego Jana
Kantego Pawlu•kiewicza, z którym ra-
zem wychowali•my si• na wspólnym
podwórku.Aktywnie dzia•aj• nasze ko-
•a w Pensylwanii, w New Jersey i na
wschodnim wybrze•u.W dzia•a
s•awne Ko•o Gromadów Oddzia•u gó-
rali tatrza"skich. Tadeusz Gromada,
który jest moim kuzynem, pe•ni funk-
cj• Przewodnicz•cego Polskiej Rady
Naukowej w USA. Tutejsi górale s•yn•
nie tylko z muzyki i ta"ca, ale mamy
tak•e bardzo wielu ludzi wykszta•co-
nych, nawet wysoko kszta•conych, •e
wspomn• cho•by dr Ferdynanda ,
który asystowa• przy operacji serca
Prezydenta Clintona.

Tak, zna•em Go osobi•cie. On ju• nie
•yje.Tu dodam, •e jestem jednym z dy-
rektorów Kongresu Polonii Ameryka"-
skiej.

W bie••cym roku uho-
norowano mnie funkcj• -

. To wielkie dla mnie wyró•nienie
za prac•, któr• wykonuj• „pro publico
bono”, czyli dla dobra wspólnego, bez-
interesownie.

Nie. Jest mi przykro, ale jestem tu po
raz pierwszy. Gorce znam dobrze, bo
jako stary zawodnik motocyklowy, je-
szcze przed wyjazdem do Stanów Zjed-
noczonych, bra•em udzia• w ówczes-
nych rajdach gorcza"skich, czy tatrza"-
skich, tak, •e szlaki górskie s• mi dob-
rze znane.Gorce s• przepi•kne, zw•asz-
cza patrz•c na nie z miejsca w którym
teraz siedzimy (górna weranda na Or-
kanówce - przyp.red.) widok jest wspa-
nia•y. Podczas obecnego pobytu w Pol-
sce mieszkam w Krakowie, cho• oczy-
wi•cie zagl•dam do rodzinnego Ostro-
wska, gdzie mieszka moja rodzina:bra-
cia i siostra. Tu, w królewskim mie•cie
chc• si• uduchowi•; mowa polska jest
dla mnie jak pie•"! Z Krakowa urz•-
dzam sobie samochodowe wypady na
Podhale. Zwiedzam jego ró•ne okolice
i napawam si• urokiem krajobrazów.Po
prostu ch•on• jego pi•kno.

Zwi•zek Podhalan w Ameryce Pó•-
nocnej ma bardzo, ale to bardzo du•e o-
si•gni•cia, je•eli chodzi o kultywowa-
nie naszej, polskiej, tradycji i góralskiej
to•samo•ci. Mnie nazywaj•

na emigracji w Ame-
ryce.

Istotnie, jestem osob• znan• w USA.
Jak wiadomo, co roku organizujemy w
Stanach uroczyst• parad• ku czci Kon-

stytucji 3 Maja.

Ojcem Ro-
dziny Góralskiej

Marsza•ka Pa
rady

Czy mo•e mia• p. Prezes okazj• zna•
osobi•cie •p. Ksi•dza Prof. J. Tischne-
ra?

Osobi•cie nie, ale Go bardzo szano-
wa•em. Mam nawet Jego przemówie-
nie, które wyg•osz• jutro podczas uro-
czysto•ci na Turbaczu. Przed trzema la-
ty uczestniczy•em w Mszy •wi•tej na
Rusnakowej Polanie, któr• odprawiali
wówczas ks. pra•at W. Z•zel, ks. Juhas,
no i mój rodak z Ostrowska ks. J. •uka-
szczyk. Mia•em okazj• by• z ks. Kape-
lanem w Warszawie i by•em zaskoczo-
ny tym, jak bardzo rozpoznawalny jest
ks. W•adys•aw. Gdziekolwiek przecho-
dzili•my, wsz•dzie s•ysza•em: witamy
ksi•dza, witamy ksi•dza! Jest postaci•
bardzo medialn•. Ma swoje oryginalne,
góralskie przemy•lenia i s•owa, wzoru-
j•ce si• na swym wielkim poprzedniku
ks. J. Tischnerze. Zas•yn••, jako anima-
tor wesel bezalkoholowych;jest po pro-
stu kap•anemgodnymfunkcji,

Passaic

Lej•



Obecny mój pobyt w kraju potrwa do
31.08.Przez najbli•sze dni b•d• uczest-
niczy• w uroczysto•ciach II •wiatowe-
go Zjazdu Zwi•zku Podhalan, który po-
trwa do 15 sierpnia, potem planuj• so-
bie 2 tygodnie wakacji. W pa dzierni-
ku zamierzam przyjecha! do Rzeszowa
na tradycyjny Festiwal Pie•ni Polonij-
nej, na którym chcia•bym zaprezento-
wa! i wyeksponowa! swoich, polonij-
nych górali.

Kochany" Ta tradycja sama si• rozwi-
ja. Nie trzeba jej radzi!, ta góralszczy-
zna sama sobie poradzi" Ci ludzie sobie
sami dadz• rad•. Jak b•dziemy za du•o
radzi! to mo•emy ukierunkowa! wszy-
stko w niedobr• stron•. •piew, ta#ce i
muzyka potrafi• si• same ukierunko-

wa! wdobr• stron•.

Osobi•cie nie odbieram tego  le. Oni
nie tylko graj• czyst•, star•, prawdziw•
muzyk• góralsk•, graj• tak•e jej od-
mian• komercyjn•.

Kiedy przyjecha•em do USA i ogl•-
da•em ameryka#skich górali z Appala-
chów graj•cych tak• muzyk•, to pomy-
•la•em sobie, •e mo•e dobrze by•oby, a-
by i nasze,polskie góralskie zespo•y za-
cz••y gra! w stylu komercyjnym wów-

czas, sta•yby si• bardziej rozpoznawal-
ne dla tutejszych Polaków nie maj•-
cych nic wspólnego z góralszczyzn•,
po prostu odgrywa•yby niejako funkcj•
promocyjn•.

$eby kocha! nasz• surow• góralsz-
czyzn•, trzeba si• na niej zna!, a grana
na mod•• komercyjn• szybko „wpada
w ucho” i znajduje szerokie grono od-
biorców. Nie widz• w tym nic zdro•ne-
go. To jeszcze jedna forma promowa-
niagóralszczyzny"

Znam Oraw• przede wszystkim z mo-
ich m•odych lat. Przed wyjazdem do
Stanów odwiedzi•em Orawski Skansen
Etnograficzny w Zubrzycy. Pami•tam
budow• drogi asfaltowej przez Prze-
••cz Krowiarki w drugiej po•owie lat
60-tych ubieg•ego wieku. My tamt•dy
je dzili•my na rajdach. W Zawoi, pod
Babi• Gór• mieli•my zgrupowania ka-

dry narodowej. Pami•tam doskonale t•
przepi•kn• drog• z licznymi zakr•tami,
po której tyle razy si• •cigali•my, no i te
niezapomniane,babiogórskie widoki"

Cho! ja pami•tam jeszcze gwar• gó-
ralsk•, niemniej zaczynam si• troch•
martwi! o zachowanie ci•g•o•ci gwary
po•ród naszych górali w USA. G•ówn•
przyczyn• tego stanu rzeczy jest fakt,
•e nie ma obecnie nap•ywu emigracji
wiejskiej, a autentyczna gwara mo•e
przyj•! jedynie z ni•. Niestety, wiejska
emigracja ustaje coraz bardziej. Wy-
przedzaj•c jakby czas i pragn•c zapo-
biec temu niekorzystnemu zjawisku,
przed dwiema laty za•o•y•em w posz-
czególnych ko•ach naszego Zwi•zku
ogniska nauki gwary.Pociech• jest fakt,
•e nasze mamy - góralki ucz• gwary
swoje dzieci. Dziewczyny i ch•opaki,
którzy si• urodzili ju• tu w Chicago,
kiedy •piewaj•, wówczas da si• s•ysze!
tutejszy akcent, ale kiedy mówi• to s•y-
cha! autentyczn• gwar•. Kiedy np. mó-

wi• do mnie, to nie u•ywaj• angielsz-
czyzny, czy literackiej polszczyzny, ale
góralskiej gwary, któr• rozmawiaj• w
domu. I to jest bardzo pocieszaj•ce.

któr• pe•ni; Kapelana Zwi•zku
Podhalan w Polsce.

Kiedy wybiera si• Pan ponownie do
Polski?

Chcia•bym prosi• Pana, jako Góra-
la zza Oceanu, z oddali, o ewentualne
rady dla nas w kultywowaniu tradycji
naszych ojców i dziadów. Co mogliby•-
my co• usprawni•, udoskonali•?

Jak Pan ocenia zjawisko dynamicz-
nej komercjalizacji klasycznej góral-
szczyzny, co szczególnie uwidacznia
si• w muzyce?

Czy ma Pan mo•e jakie• kontakty z
Oraw•?

Czy napotyka Pan na jakie• proble-
my nurtuj•cenaszychgórali w USA?

Ko cz•c rozmow•, pragn• w imieniu
w•asnym i Czytelników „ZGODY” ser-
decznie Panu Prezesowi podzi•kowa•
za przekazane nam cenne informacje i
wyrazi• nadziej• na ponowne spotka-
nie w przysz•o•ci. !ycz• mi•ych wra•e 
w spotkaniachzOjczyzn•"

Rozmawia• Stanis•aw Stopa
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Dom Orkana zaprasza
mieszka#ców i turystów
odwiedzaj•cych tereny
Gminy Nied wied do
obejrzenia nowej wysta-
wy.

Wystawa sk•ada si• z
osiemnastu rze b drew-
nianych, polichromowa
nych przedstawiaj•cych

Jana Nepomucena pochodz•cych ze zbiorów Muzeum im.
W•. Orkana w Rabce - Zdrój. Wystaw• mo•na ogl•da! do 31
pa dziernika 2010 roku.

%Orkanówka% wzbogaci•a si• równie• o cenny eksponat.
Jest nim medalion %W•. Orkan - piewca Gorców i Podhala%.
Medalion ten zosta• wykonany z inicjatywa prof. zw. dr. hab.
Boles•awa Farona z okazji 135 rocznicy urodzin i 80 rocz-
nicy •mierci pisarza. Medalion wykona• artysta rze biarz
Gustaw Hadyna.

W dniu 24 wrze•nia delegacja nied wiedzkie-
go Oddzia•u Zwi•zku Podhalan uczestniczy•a w
III •wiatowych Rekolekcjach Góralskich.

Kustosz Orkanówki
Jadwiga Zapa•a
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Pan Wójt Janusz Potaczek jest bardzo dobrym i szczerym
cz•owiekiem. Gratuluj• 40 lat po•ycia ma••e•skiego, bo rodzi-
na jest najwa•niejsza w •yciu ka•dego cz•owieka. •ycz• Mu
du•o zdrowia i wszelkiej pomy•lno•ci nanast•pne lata.

Niech Wam s•o•ce co dzie• •wieci, smutki, troski niech odej-
d . Cieszcie si• kochani Jubilaci póki s•odkie lata trwaj . Niech
u•miech ci gle go•ci na pogodnych, Waszych twarzach, a ma-
rzenia wrzeczywisto•! losszcz••liwy niechprzetwarza.

Wszystkiego dobrego, zdrowia, spokoju, wszelkiej pomy•l-
no•ci.NiechWam los sprzyja nadalsze lata"

•ycz• Pa•stwu Jadwidze i Januszowi Potaczkom z okazji 40-
lecia ma••e•stwa dalszych wspólnych lat •ycia, doczekania
“Z•otych Godów”. Liczymy na dalsze gospodarowanie gmin 
Nied#wied#, bodo tej pory bardzo wielePandokona•.

-
yobrazi!. Pa•stwa podró• trwa nieustannie od 40 lat, nio-

s c ze sob zarówno chwile trosk, jak i rado•! z mo•liwo•ci
bycia ze sob oraz prze•ywania wspólnie ka•dego dnia. Wza-
jemne partnerstwo, zaufanie, a tak•e mi•o•! sprawi•y, •e mo-
•emy dzi• cieszy! si• Pa•stwa Jubileuszem, który mo•e by!
szczególn okazj do tego, by zatrzyma! si•, spojrze! wstecz
na to, co osi gn•li•cie. Jest to czas zarezerwowany na wspom-
nienia radosnych chwil i rozwi zanych problemów. To czas na
wzajemne podzi•kowanie za mi•o•! i trwa•o•! Waszego ma•-
•e•stwa. W imieniu w•asnym i pracowników Gminnej Biblio-
teki Publicznej, prosz• przyj ! serdeczne gratulacje oraz •y-
czenia, aby•cie przez wiele kolejnych lat - mocno trzymaj c si•
za r•ce - szcz••liwieszli przez •ycie.

W imieniu GKS “ORKAN” Nied#wied# pragn• z•o•y! naj-
serdeczniejsze gratulacje z okazji 40 - tej rocznicy •lubu. To
wielka data, na któr mi•o•ci i wzajemnym poszanowaniem w
pe•ni sobie zas•u•yli•cie. Przed Wami jeszcze d•uga droga, pe•-
na zarówno radosnych chwil, jak i trosk, które b•dziecie wspól-
nie prze•ywa!. •ycz•, aby tych pierwszych by•o jak najwi•cej,
a • cz ce Was uczucie pozwoli•o przebrn ! przez trudne sytu-
acje, które tak cz•sto pukaj do naszychdrzwi.

Chór „Oremus” zokazji Jubileuszu 40-leciama••e•stwa Pa•-
stwa Jadwigi i Janusza Potaczków, sk•ada bardzo serdeczne •y-
czenia: •eby Pan Bóg darzy• dobrym zdrowiem, b•ogos•awi• i
obdarowa• m dro•ci w kierowaniu ca• Gmin . Niech Duch
$wi•ty umacnia na tej drodze. Jeste•my wdzi•czni za wielkie
dobro, jakie otrzymujemy za po•rednictwem p. Wójta. Doce-
niamy to i prosimy o dalsz pami•!. Zdajemy sobie spraw•, jak
trudne zadania s realizowane, ale mocno wierzymy, •e Pan
Wójt zdo•a to dobro nadal kontynuowa!. B•dziemy wspiera!
modlitw .Szcz••! Bo•e"

Jan Pucha•a - Starosta Limanowski

Jadwiga Zapa•a - kierownik GCK

Piotr Haras - So•tys Por•by Wielkiej

Józef Cichórz

Z wyrazami szacunku
Aneta Kujacz - Kierownik Gminnej Biblioteki Publicznej

Z •yczeniami wszelkiej pomy•lno•ci
Jan Szyma•ski - Prezes GKS "ORKAN" Nied•wied•

Opiekun chóru - Siostra Maria Kowalczyk

Przede wszystkim zdrowia i tylko zdrowia, bo jak b•dzie
zdrowie, to b•dzie wszystko i szcz••cie w rodzinie.Tak•e po-
my•lno•ciw dalszym •yciu i zdrowia dlaMa••onki p. Wójta.

•ycz• waszemu Wójtowi du•o zdrowia i wielu, wielu jesz-
cze lat po•ycia ma••e•skiego. Serdecznie Mu gratuluj•; rodzi-
na jest fundamentem funkcjonowania ka•dej wspólnoty spo•e-
cznej. Jeszcze raz •ycz•wszystkiego najlepszego"

Aby dopisywa•o Mu i Jego Ma••once zdrowie. I b•ogos•a-
wie•stwaBo•ego"

Je•eli chodzi o Wójta Gminy Nied#wied#, to chc• powie-
dzie!, •e jest dobrym wójtem i my•l•, •epowinien zosta! na na-
st•pn kadencj•. Zarówno Jemu jak i jego Ma••once •ycz• do-
brego zdrowia,a Gminie Nied#wied# dalszego rozkwitu.

i

•ycz• p. Wójtowi, a szczególnie jego •onie przede wszyst-
kim zdrowia. Wójtowi •ycz•, aby wygra• jeszcze raz wybory w
gminie i doprowadzi• do powstania odwiertów, hali sportowej
w Por•bie Wielkiej, oraz zadba• o wszystkie cztery wioski. My-
•l•, •e ten cz•owiek wart jest tego i •ycz• Mu wszystkiego naj-
lepszego"

Gratuluj• Panu Wójtowi i Jego Ma••once wspania•ej, 40 ro-
cznicy po•ycia ma••e•skiego. •ycz• Pa•stwu wszystkiego naj-
lepszegona kolejne latabycia razem.

Bukiet wspania•ych •ycze•: zdrowia, czu•o•ci, •yczliwo•ci,
szcz••cia i wszelkiej pomy•lno•ci, rado•ci na ka•dy dzie•,
wspania•ych chwil w otoczeniu najbli•szych rodziny i przyja-
ció•. Niech u•miech go•ci na Waszych twarzach, a mi•o•! kwit-
niewWaszych sercach, tego •ycz :

Do• czaj c si• do •ycze• zwi zanych z Jubileuszem Pa•-
stwa Potaczków, pragn• z•o•y! najserdeczniejsze •yczenia na
dalsz wspóln drog• •ycia, aby obfitowa•a w zdrowie, oraz
przynios•a samesukcesy.

Czes•aw Kawala

Andrzej Lewandowski - Starosta S•awi•ski

Tadeusz Patalita - Wójt Gminy Mszana Dolna

Franciszek Dziedzina - Wicestarosta Limanowsk

Tadeusz Cicha•ski

Janusz Tomasiewicz

Anna i Andrzej Adamczykowie

Zapa•a Tadeusz - So•tys Podobina

Søren Kierkegaard mawia•, •e ma••e•stwo jest i pozostanie
najwa•niejsz podró• pe•n odkry!, któr cz•owiek mo•e so
bie w
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Z okazji Jubileuszu 40 - lecia ma••e•stwa Pana Wójta Janu-
sza i •ony Jadwigi, chcia•abym w imieniu swoim oraz zespo•u
„Por•bia•ski Ród”z•o•y• najserdeczniejsze gratulacje oraz •y-
czenia spokoju, pomy•lno•ci i zdrowia na dalsze lata wspólne-
go •ycia. Ta pi•kna rocznica mo•e by• szczególn okazj do te-
go, by si• zatrzyma• i spojrze• wstecz na to, co osi gn•li•cie w
ci gu Waszego po•ycia ma••e•skiego. To czas zarezerwowany
na wspomnienia radosnych chwil oraz rozwi zanych proble-
mów. To czas na podzi•kowanie Bogu za rozwój Waszej mi•o-
•ci i trwa•o•ci Waszego ma••e•stwa. !yczymy Wam zatem, a-
by•cie dalej szli przez •ycie, trzymaj c si• mocno za r•ce zaw-
szeu•miechni•ci, zawszerazem i zawszepewni swoich uczu•.

Korzystaj c z okazji, pragn• tak•e gor co podzi•kowa• Panu
Wójtowi za jego ogromny wk•ad w dzia•alno•• naszego ze-
spo•u, za nieustaj ce wsparcie duchowe i finansowe. To dzi•ki
Jego niezwyk•ej •yczliwo•ci zespó• „Por•bia•ski Ród” wci •
si• rozwija, dochodz nowe osoby i •wie•e pomys•y. Ponadto
chcia•abym zauwa•y•, •e Pan Wójt jako dobry gospodarz dba
tak•e o innych mieszka•ców Gminy, zawsze wys•uchuje pró•b
i •adnaz nich niepozostajebezecha.

40 lat temu, Pa•stwo Jadwiga i Janusz Potaczkowie powie-
dzieli sobie „Tak” na dobre i na z•e. Z tej okazji, Zarz d Stowa-
rzyszenia na Rzecz Osób Niepe•nosprawnych im. "w. BrataAl-
berta w Nied#wiedziu, pragnie z•o•y• serdeczne gratulacje i

najlepsze •yczenia. „Dobre” niech Wam zawsze towarzyszy, a
„z•e”omija z daleka. !yczymy dalszych, d•ugich lat wspólnego
po•ycia w zdrowiu, mi•o•ci i rado•ci w•ród swoich najbli•-
szych, oraz w•ród spo•eczno•ci Gminy w której Pan Janusz go-
spodarzy jako Wójt, zaspokajaj c i rozwi zuj c potrzeby mie-
szka•ców, w tym równie• potrzeby Stowarzyszenia. Zarz d
Stowarzyszenia gor co dzi•kuje za dotychczasowe wsparcie,
pomoc i opiek• w trudnej pracy wolontaryjnej z lud#mi dotk-
ni•tymi przez los, z lud#mi niepe•nosprawnymi. Mamy nadzie-
j• na dalsz owocn wspó•prac• na rzecz potrzebuj cych po-
mocy.

Szanownym Jubilatom, Pa•stwu Jadwidze i Januszowi Po-
taczkom, •ycz• du•o zdrowia, Bo•ej opieki na dalsze lata •y-
cia, spe•nienia marze• oraz rado•ci. Tak wiele, my, mieszka•-
cy zawdzi•czamy pracy Pana Wójta i dzi•kuj c za wytrwa• 
postaw•, •yczymy du•o si• oraz satysfakcji z wykonywanych
obowi zków.

Z wyrazami szacunku
Zespó• Regionalny „Por•bia•ski Ród”

Józefa Lupa - Opiekun zespo•u

Zofia Drajewicz
Prezes Stowarzyszenia na Rzecz Osób Niepe•nosprawnych

Zofia Pankiewicz z Rodzin•
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. Remont gara•y w budynku OSP.
Pozyskali•my dofinansowanie tego zada-
nia. Umowa zosta•a podpisana w Urz•-
dzie Marsza•kowskim 4 sierpnia br. Ter-
min realizacji zadania; 31 sierpie• 2010 r.

. Postawienie rusztowania wie•y w
Por•bieWielkiej; zadanie wykonane.

. Wymiana pieca c.o w budynku U-
rz•du Gminy; zadanie wykonane.

22
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. Szkolne place zabaw w Podobinie,
Nied wiedziu i Koninie. Przetarg wygra-
•a firma Cz. Sto•ka z Kasinki Ma•ej. Ter-
min realizacji zada• - 31sierpie• 2010 r.

. Do LGD zg•osili•my nast•puj!ce
wnioski: opracowanie albumu o Gminie
Nied wied , turniej pi•ki no•nej o Puchar
Prezesa LGD, rozbudowa placu zabaw
ko•oStarej Kolonii, imprezy majowe.

Do chwili obecnej Urz!d Marsza•kow-
ski nie przeanalizowa• tych wniosków,
brak jest zatem mo•liwo•ci ich realizacji.

Pierwsza promesa na kwot• 200 tysi•-
cy z•otych. Wykonano nast•puj!ce zada-
nia: drogi; do os. Natanki, Wo ne - Maje-
rze w Koninie, Moska•y w Nied wiedziu
(przepust wraz z po•o•eniem asfaltu),
Bia•oniew Por•bieWielkiej.

Druga promesa na kwot• 80 tys. z•., ja-
ko celowa obejmuje remonty: przepustu
drogowego do os. Gwa•ty w Por•bieWlk.
i mostu do os. G•by i Cie•le w Koninie.
Zadania te s! realizowane, termin ich za-
ko•czenia to dzie• 30.09.br.

Trzecia promesa na kwot• 180 tys. z•.
przeznaczona zosta•a na realizacj• nast•-

puj!cych zada•: drogi do osiedli; Lipów-
ka w Podobinie, Jopki w Por•bie i Talarki
w Koninie.Termin zako•czenia robót - 30
wrzesie• br.

Poniewa• gmina otrzyma•a bardzo ma-
•e dofinansowanie na odbudow• dróg rol-
niczych (zaledwie18 tys. z•) zdecydowa-
•em, •e za t• kwot• wyremontujemy tylko
jedn! drog• - Kaciki w Por•bie Wielkiej.
Druga zaplanowana droga do os. Gro• -
boczna, b•dziep•atna zbud•etu Gminy.

Na dzie• dzisiejszy zrealizowano z bu-
d•etu Gminy nast•puj!ce drogi: po•o•e-
nie asfaltu na trzech bocznych drogach w
osiedlu Nowe Gliniska w Nied wiedziu,
do os. Moska•y w Podobinie (III etap,
ko•cówka), do os. Kr••ele (dolny odci-
nek od p. Wo niaka), w Koninkach (dol-
ny odcinek wzd•u• parkingu droga gmin-
na) oraz:

- zabezpieczenie drogi w brzegu Por•-
bianki; os. Rusnaki w Por•bie Wielkiej
(w stron• p. Lupy),

- u•o•enie korytek od kolektora
„Belwederu” do p. Zapa•owej w Nied -
wiedziu,

- naprawadrogi; os. Bekacew Koninie.
Spó•ka o-

trzyma•a pismo z dnia 4 sierpnia z Mini-
sterstwa "rodowiska o zako•czeniu po-
st•powania w sprawie udzielenia konce-
sji na rozpoznanie z•o•a wód termalnych.
W tym•e samym dniu Ministerstwo "ro-
dowiska przys•a•o umow• o ustanowie-
nie u•ytkowania górniczego w celu roz-
poznawaniaz•o•a wód termalnych.

Te dwa dokumenty s! ko•cowymi do o-
trzymania koncesji, której nale•y si• spo-

dziewa# lada dzie•.
Regionalny Zarz!d Gospodarki Wod-

nej w Krakowie og•osi• przetarg na reali-
zacj• czterech stopni na potoku Por•bian-
ka w Podobinie. Przetarg wygra•a firma
„STAAND” z Krakowa, która 6 sierpnia
podpisa•a stosown! umow•. Termin rea-
lizacji zadania okre•lono na trzy miesi!-
ce. Dodatkowo w kosztorysieuj•to kwot•
ok. 200 tys. z•. na udro•nienie koryta tej
rzeki mi•dzy wykonanymi ju• progami
(nie komentuj• tego tematu; mo•na by•o
to za•atwi# inaczej, gdyby nie protesty i
sprzeciwy niektórych mieszka•ców Po-
dobina).

Starostwo Powiatowe zako•czy•o re-
monty 3 mostów w ci!gu dróg powiato-
wych ko•o wikarówki w Nied wiedziu,
przedszkolaw Por•bie i w Borku - Konin-
kach. Zosta•y równie• po•o•one brakuj!-
cenawierzchnieasfaltowe nadrogach po-
wiatowych do Koninek i Por•by Górnej.
Obecnie trwaj! prace nad udro•nieniem i
wyczyszczeniem rowów przydro•nych i
przepustów. Do wykonania pozostaje li-
kwidacja osuwisk przy tych drogach.Ak-
tualizacje tych informacji przygotuj• na
kolejn! sesj•.

Trwaj! remonty kilku dróg osiedlowo-
rolniczych. Wys•a•em niema•o wniosków
o dofinansowanie tych zada•. O ich wy-
nikach poinformuj• w terminie pó niej-
szym.

Drogi - odbudowa po powodzi:

Gorcza•skie Wody Termalne

Informacja powy•sza zosta•a przekaza-
na radnym na sesji w dniu 16 sierpnia
2010roku.

znad
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W •rod•, 14 lipca, oddane zosta•o
do u•ytku po generalnym remoncie
wn•trze budynku stra•nicy w Nied•-
wiedziu. Okazale i nowocze•nie wy-
gl•da teraz pi•tro remizy; sala wido-
wiskowo - taneczna, kuchnia z zaple-
czem, sanitariaty i pomieszczenia go-
spodarcze.

Po•wi•cenia odnowionych pomie-
szcze dokona• ks. Dziekan M.Wój-
cik. W uroczysto•ci uczestniczyli: T..
Patalita - wójt Mszany Dolnej, J. Sto-
•ek-inspektor nadzoru budowlanego,
wykonawca remontu, stra•acy z pre-
zesemA. Smaciarzem, J.Cichórz-pre-
zes w spoczynku i pracownicy Urz•-
du Gminy. Funkcj• gospodarza pe•ni•
J. Potaczek, organizator i inwestor ca-
•ego przedsi•wzi•cia. Mi•ej uroczy-
sto•ci towarzyszy•a promocja pi•knie
wydanego albumu

Honorowymi egzempla-
rzamiAlbumu obdarowani zostali go-
•cie. Wójt J. Potaczek podzi•kowa• J.
Zapa•a, Zarz•dowi OSP, wykonaw-
com oraz inspektorowi nadzoru.Spot-
kanie zako czy•a tradycyjna lampka
szampana.

Zapytany o opini• Prezes A. Sma-
ciarz powiedzia•: - Pan Wójt potrafi•
znale•! •rodki zarówno w bud•ecie
jak i na zewn•trz i postara• si• zreali-
zowa! ten nasz cel, jakim by• remont
kuchni i ca•ego zaplecza kuchennego.
Za to jeste•my Mu na dzie dzisiejszy
bardzo wdzi•czni. Zatem gór• mamy
zrobion•, alenadal pozostaje dó•, czy-
li niedoko czone gara•e, nad który-
mi jedna z firm pracuje ju• 2 lata i
ci••ko jej sko czy!. Trudn• spraw•
jest temat samochodu, o którym roz-
mawia•em z p. Wójtem ju• przed ro-
kiem. -

- po-
wiedzia• Wójt. Jeszcze raz sk•adam
Mu podzi•kowanie za wielkie zaan-
ga•owanie, jakie w•o•y• w t• inwesty-

wyniós• ok. 240 tysi•cy z•otych, które
zosta•y pozyskane ze •rodków unij-
nych plus 25% wk•adu w•asnego gmi-
ny. Wyremontowane pomieszczenia
zamierzamy przeznaczy! pod szero-
ko rozumian• dzia•alno•! kulturaln•,
udost•pni! dla organizacji wszyst-
kich, mo•liwych imprez jak; wesela,
stypy, konkursy, uroczysto•ci gmin-
ne, czy regionalne. Po prostu chce-
my, by te pomieszczenia s•u•y•y spo-
•ecze stwu gminy. SS

W dniu 15 sierpnia
poczet sztandarowy na-
szego Oddzia•u Zwi•z-
ku Podhalan uczestni-
czy• w uroczysto•ci po-
•wi•cenia drugiego
sztandaru Oddzia•u

Zwi•zku Podhalan w Ochotnicy Gór-
nej. Uroczysto•! by•a po••czona z ob-
chodami stulecia tamtejszej parafii.
W tym samym dniu delegacja Od-
dzia•u uczestniczy•a w obradach II
"wiatowego Zjazdu Górali w Lud•-
mierzu, które odbywa•y si• w po••-
czeniu z obchodami odpustu w lud•-
mierskiejparafii. A.Napora

25 sierpnia w sali obrad Gminnego
O•rodka Kultury odby•o si• pierwsze
spotkanie zwi•zane ze zbli•aj•cymi
si• wyborami samorz•dowymi. Spot-
kanie mia•o charakter roboczy, a u-
dzia• w nim wzi•li przedstawiciele za-
wi•zanych dotychczas na terenie na-
szej gminy Komitetów Wyborczych:

,

i kandydaci w wyborach na
stanowisko Wójta Gminy: Janusz Po-
taczek, Rafa• Rusnak oraz do Rady
Powiatu; Stanis•aw Potaczek, Tade-
usz Cicha ski i Marek M•kowski.

W spotkaniu uczestniczyli te•: M.
Domaga•a - przew. Rady Gminy, pe•-
nomocnik Platformy Obywatelskiej
na nasz teren,A. Hopek z Koniny iTo-
masz Zawirski - dyrektor szko•y w
Nied•wiedziu.

Tematem spotkania by•o wzajemne
podzielenie si• informacjami doty-
cz•cymi przysz•ych wyborów i po-
czynienie wst•pnych ustale organi-
zacyjnych. SS

Stra•acy Ziemi Li-
manowskiej.

Trzeba jako• przetrwa• jesz-
cze ten rok, a w przysz•ym b•dziemy
ewentualnie my•le• o jakim• nowym
samochodzie, bo te, których u•ywamy
s• ju• bardzo zu•yte i wys•u•one”

Gorcza ska Zgoda Prawo i Sprawie-
dliwo••, Samorz•dowe Przymierze
“Razem”

cj•. Z tego, co wiem, koszt remontu

W niedziel•, 22 sierpnia dosz•o w
Koninie do tragedii. K•pi•cy si• w
Ko skim Boniorze 40-letni mieszka-
niec wsi J. Smreczak znikn•• w pew-
nym momencie na d•u•sz• chwil• pod
wod•. Przybyli na ratunek, wydobyli
cia•o spod fal wodospadu i przyst•pili
do reanimacji.Karetka pogotowia za-
wioz•a nieprzytomnego pasa•era do
szpitala w Limanowej.Tu, mimo pod-
j•tych wszelkich stara i zabiegów,
nie uda•o si• go uratowa!. Jan Smre-
czak zmar• w nocy z poniedzia•ku na
wtorek, osierociwszy o•mioro dzieci.
Pochowany zosta• na miejscowym
cmentarzu parafialnym.

10 wrze•nia na sesji Rady Gminy,
wójt gminy z•o•y• na r•ce M.Rusna-
ka, funkcjonariusza Policji, (tak•e Ja-
nusza Misiury, Stanis•awa Kowalczy-
ka i Sebastiana Wojtasika) podzi•ko-
wanie nast•puj•cej tre•ci: “

”.
Wójt poinformowa•, i• za•o•one zo-

sta•o specjalne konto bankowe w
GOPS w Nied•wiedziu, na które ka•-
dy chc•cy przyj•! z pomoc• finanso-
w• osieroconej rodzinie, mo•e wp•a-
ci! ofiarowan• przez siebie pieni••n•
kwot•. Numer konta zosta• wys•any
do w•a•cicieli firm, przedsi•biorców,
biznesmenów oraz kierowników in-
stytucji pa stwowych i samorz•do-
wych z apelem o przyj•cie z pomoc•.
Radni, id•c za przyk•adem Wójta,
przeznaczyli na ten cel swoje diety za
miesi•c wrzesie . Oto numer konta:

ss

W imieniu
w•asnym oraz w•adz samorz•dowych
pragniemy z•o•y• podzi•kowanie za
po•wi•cenie i trud, które podj•• Pan,
aby ocali• •ycie ton•cego cz•owieka,
oraz godn• na•ladowania bohatersk•
postaw•

Bank Spó•dzielczy w Mszanie Dol-
nej O/Nied•wied•,NR KONTA
8988 0800 0600 2002 0000 68 0006
z dopiskiem POMOC DLA PANI
MARIISMRECZAK.

20
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Jej •ywio• i pasja to wspania•e obozy
harcerskie w których organizowanie i
prowadzenie wk•ada•a ca•e serce. Cie-
szy•a si• wielkim autorytetem u instru-
ktorów harcerskich i zuchowych. Pro-
wadzi•a liczne kursy i szkolenia harcer-
skie. Pe•na poczucia humoru, s•u•y•a
swoj• wiedz•, umiej•tno•ciami, rad• i
pomoc•. 28 lutego 2010 roku odesz•a na
wieczn• wart•. Swoj• pasj• harcerstwo
przekaza•a córce Ewie.

Dla •p. dh Panasiowej dzieci by•y ra-
do•ci•?

Opisa• swoj• mam• w jednym zda-
niu?

Czychcia•abymby• taka, jak ona?

Zmar•• wspominaj•:

Córka Ewa Jasi•ska,
Komendantka HufcaGorcza•skiego

Mamu•ka Babciu

ci•-
gle pi•• si• wzwy•

hm Andrzej Hopek
Zast•pca Komendantki Hufca

Gorcza•skiego (ju• córki Barbary
Pana•, E. Jasi•skiej)

druhno

Samo s•owo “wspominasz” jest bardzo
dalekie; Mam• nie wspominam, jabardzo
t•sknieza ni•, za jej •yw•obecno•ci•. Jak
w chwili pogrzebu towarzyszy•a mi wiel-
ka rozpacz, tak teraz odczuwam przeo-
gromn• pustk•. I cho• w tej chwili jestem
bardzo zaj•ta, ani na moment nie prze-
staj•my•le• omamie.

To dok•adnie wyssa•am z mlekiem mat-
ki.Wszyscy którzy mnieznaj•, wiedz•, •e
moje •yciowe akumulatory •aduj• si•
•miechem i gwarem dzieci•cego g•osu.
T• przeogromn• mi•o•• do dzieci Mama
przekaza•a mi bardzo dok•adnie, bo dla
niej najwa•niejsze by•o dobro dzieci, a
zw•aszcza tych, które nie szczególnie
mia•y mo•liwo•ci, a to sp•dzenia wakacji
nad morzem, a to poznania wspania•ej
przygody na biwaku. Dlatego harcers-
two, jej pasja •yciowa (zawsze •mia•am
si•, •e jak lekarze b•d• chcieli pobra•
krew mamie do badania, to zamiast krwi
b•dzie wyp•ywa•o ZHP, ZHP, ZHP itd.),
by•o przez ca•e jej •ycie czym• bardzo
wa•nym. Doro•li zwracali si• do niej per

, a dzieci mówi•y: . By•a
symbolem tego, co matka i babcia ••cz•
razem, czyli ciep•a, dobroci.

Jako ma•e dziewczynki buntowa•y•my
si• z moj• siostr• Gosi•, •e na obozach te
„najgorsze”czynno•ci, a to czyszczenie
latryn, a tosprz•tanie terenu zpapierków

robi•y•my najpierw my. Dzi• wiem jak to
dzia•a i tak samo post•powa•am ze swo-
imi dzie•mi:synami i córk•, a jak dorosn•
mojewnuki Kuba i Mateusz, i oni doznaj•
zaszczytu sprz•tania jako pierwsi. Zaw-
sze wiedzia•am, •e dla mamy dzieci i
m•odzie• (nie tylko ta w mundurku, cho•
do nich szczególnie by•y skierowane jej
my•li),by•y bardzo wa•ne.

To trudne, ale spróbuj•. Moja mama to
niezwyk•y cz•owiek, nigdy do nikogo nie
mia•a z•o•ci (podziwia•am zawsze t• ce-
ch•), ka•dego umia•a usprawiedliwi•,
znale • jego dobrestrony, cho•wiadomo,
•e nie ma ludzi bez wad, to czy wad• jest
bezgraniczna ufno•• do drugiego cz•o-
wieka. Zasad• nr 1 w harcerstwie jest

, zdobywa• szczyty i-
dea•ów. Moja mama tak w•a•nie post•po-
wa•a.

Nigdy nie b•d•, ale staram si• post•-
powa• podobnie, wszak jestem jej córk• -
to geny, reszt• dope•ni•o nasze wspólne
•ycie i ta sama mi•o•• do dziecka w har-
cerskimmundurze.

Druhn• harcmistrz Barbar• Pana• po-
zna•em we wrze•niu 1965 roku na odpra-
wie dru•ynowych w Limanowej. Pe•ni•a
wtedy funkcj• Komendantki Hufca w Li-
manowej, za• ja dru•ynowego w Szkole
Podstawowej w Szyku. Spotykali•my si•
te• na organizowanych przez Komend•
Hufca kursokonferencjach na Lubogosz-
czy. Zapami•ta•em J• ju• wtedy jako
•wietnego organizatora i szkoleniowca,
osob• tryskaj•c•energi•.Wtrakcie odby-
wania przeze mnie s•u•by wojskowej, dh
Pana• zmieni•a prac•, przesz•a do komi-
tetu partyjnego. Pomimo zmiany pracy
nie zrezygnowa•a (w ramach urlopu) z
organizowania obozów harcerskich. Gdy
spotykali•my si• ju• na innych zebra-
niach w Nied wiedziu, trudno by•o mi

przestawi• si• na inne tytu•owanie Jej -
nadal zwraca•em si• per . Od 1974
roku zacz••em je dzi•, jako instruktor na
obozy harcerskie organizowane i dowo-
dzone przez dhPana•, mimo, •e jaki• czas
nie pe•ni•a funkcji w ZHP. Ja by•em ju•
wtedy dru•ynowym w Szkole Podstawo-
wej w Koninie. Akurat wtedy w zwi•zku
ze zmianami administracyjnymkraju, po-
wsta•y hufce w gminach (poprzednio by-
•y tylkow powiatach).

Po przej•ciu na emerytur• dh Pana•, ju•
spo•ecznie, pe•ni•a funkcj• Komendant-
ki Hufca w Mszanie Dolnej. Mimo, •e
mieli•my odr•bny hufiec gminy Nied -
wied , ale obozy harcerskie organizowa-
•y tylko wi•ksze, tj. Limanowa, Mszana
Dolna, tote•nasz kontakt nieuleg• zerwa-
niu. Jak ka•da kobieta, lubi•a co•
w kuchni. Którego• roku inspekcja zasta-
•a j• w•a•nie w kuchni. Zapytali:

Oczywi•cie, •eby by•o •mieszniej,
nie przyzna•a si•, •e Ona jest komendan-
tk•. By•o potem mnóstwo •miechu, ale
miano przylgn••o do Niej ju• na
zawsze.

Tych naszych, wspólnych obozów by•o
ponad trzydzie•ci, z której to liczby w po-
•owie pe•ni•em funkcj• komendanta po-
dobozu, a ostatnio zast•pcy Komendant-
ki Zgrupowania tzn t•pcy .
Po po••czeniu hufców z Mszany i Nied -
wiedzia wspó•pracowali•my w Komen-
dzie Hufca w Mszanie Dln., który przy-
j•• nazw• . Przez wiele
lat by•em te• zast•pc• dh Pana• w Ko-
mendzie Hufca Gorcza!skiego; mog• po-
wiedzie• o sobie - „•elazny drugi”.

Mimo tylu lat wspó•pracy, nie przypo-
minam sobie •adnej powa•nej sprzeczki.
Szefowa nie tylko umia•a sprawnie zarz•-
dza• ale tak•e potrafi•a wys•uchiwa• zda-
nia innych. By•a te• bardzo przyjazna,
szczególnie dla dzieci. Jestem przekona-
ny, •e dobrze zapracowa•a i w pe•ni za-
s•u•y•a na swój „Order U•miechu”. My-
•l•, •e wiele osób b•dzie J• mile wspomi-
na•, jeszczeprzez wiele lat.

pichci•

Szefowa,
nie wie pani, gdzie jest komendant obo-
zu?

Szefowa

. Zas Szefowej

Hufiec Gorcza•ski

Urodzi a si! w Przemy"lu w 1925 roku. W 1934 r. wst#pi a do dru $yny zuchowej,
nast!pnie nale$a a do 12 Przemyskiej Dru$yny Harcerek, a w c zasie okupacji do
konspiracyjnej dru$yny harcerek “Las”. Po wojnie w czasie s tudiów prowadzi a
39 Krakowsk# Dru$yn! Harcerek, pó%niej dru$yn! dru$ynowyc h (1947) i
Hufiec Harcerek w Wieliczce. Od 1957 roku by a instruktork# , w latach 1967-1974
komendantk# Hufca Limanowa, od 1983 r. cz onkiem Prezydium Rady Chor#gwi
Nowos#deckiej i w latach 2003 - 2007 komendantk# Hufca Gorcz a&skiego. Zosta a
odznaczona m.in. Krzy$em Oficerskim i Krzy$em Kawalerskim Orderu Odrodzenia
Polski, Z otym i Srebrnym Krzy$em Zas ugi, Medalem Komisji Edukacji Narodo-
wej, Z otym Krzy$em „Za Zas ugi dla ZHP” oraz „Orderem U"mie chu”.

Huragan
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“WIECHA”
NA DRODZE
21 wrze•nia na skrzy•owaniu dróg

Koninki - Por•ba Wielka - Por•ba Gór-
na, odby• si• uroczysty odbiór inwesty-
cji pn.

Podczas oficjalnego otwarcia wyko-
nanych inwestycji drogowych po-
wiat limanowski reprezentowali:
starosta J. Pucha•a, wicestarosta F.
Dziedzina, cz•onek Zarz•du Po-
wiatu B. •aba, wiceprzewodnicz•-
cy Rady Powiatu M. Mysza, M.Ur-
ba ski-dyrektor Powiatowego Za-
rz•du Dróg w Limanowej z T. Dul-
lem, oraz wykonawcy: prezes fir-
my A. Szkar•at i W. J•-
drzejak z firmy .

Oprócz przedstawicieli powiatu
obecni byli: T. Patalita, wójt Gmi-
ny Mszana Dolna, wójt Nied!wie-
dzia J.Potaczek, cz•onek Rady Po-
wiatu S. Potaczek, M. Domaga•a ,
przew. Rady Gminy, radni z Por•by z
sotysem P. Harasem.

Spotkanie rozpocz••o si• po•wi•ce-
niem inwestycji przez proboszcza pa-
rafii w Por•bie Wielkiej ks. J. Moska••,
po czym uroczystego przeci•cia wst•gi
dokonali: starosta J. Pucha•a, wicesta-
rosta F. Dziedzina, wójtowie J. Pota-
czek i T. Patalita, cz•onkowie Rady Po-
wiatu B. •aba i S. Potaczek.

Po oficjalnym, przeci•ciu wst•gi ot-
wieraj•cym drog•, go•cie udali si• do
Por•by Górnej i Koninek w celu obej-
rzenia wykonanych robót, a nast•pnie
na spotkanie w pensjonacie „Janina”.
Tu nast•pi•a prezentacja slajdów przez
M. Urba skiego - dyrektora Powiato-
wego Zarz•du Dróg na temat wykona-
nych inwestycji. W ramach robót wy-
konano modernizacj• 9 odcinków dróg
na terenie gmin Mszany Dolnej i Nie-
d!wiedzia. W Nied!wiedziu zmoderni-
zowano 3 drogi o d•ugo•ci ogó•em 7 km
i 3 obiekty mostowe (koszt obiektów
mostowych wyniós• 757 tys. z•.) Wy-
konawc• zada by•o Przedsi•biorstwo

z Limanowej, a podwyko-
nawc• z Laskowej. War-
to•" wszystkich inwestycji wynios•a

z•otych.
- - po-

wiedzia• M. Urba ski -

W trakcie spotkania starosta limano-
wski J. Pucha•a podzi•kowa• wszyst-
kim, którzy przyczynili si• do realizacji
tych inwestycji. S•owa podzi•kowania
skierowa• do wykonawców, przedsta-
wicieli Powiatowego Zarz•du Dróg, o-
raz wójtów obu gmin za dobr• wspó•-

prac• z powiatem. -
doda• -

Po zako czeniu uroczysto•ci, w dro-
dze powrotnej, go•cie zatrzymali si•
przy nowo wykonanej zatoce autobu-
sowej wPodobinie.

Przebudowa odcinków dróg po-
wiatowych w rejonie gmin Mszana Dol-
na i Nied•wied•, w ramach Ma•opol-
skiego Regionalnego Programu Ope-
racyjnego na lata 2007 - 2013”.

LIMDROG
BUDMOST

LIMDRÓG
BUDMOST

G•ównymcelemtego programu
by•a poprawa

infrastruktury drogowej. Dzi•ki temu
poprawi•a si• sie• komunikacyjna dróg
powiatowych. Poprawi•y si• warunki
•ycia mieszka•ców, bezpiecze•stwa i

komfortu jazdy, a tym samym stworzy•o
si• warunki dla rozwoju lokalnej przed-
si•biorczo ci, tym bardziej, •e te rejony
s! turystyczne, drogi stanowi! po•!cze-
nia pomi•dzy drogami krajowymi.Za-
biegi o pozyskanie  rodków trwa•y dwa
lata i nie by•o to •atwe. Sk•adam podzi•-
kowania Wójtom obu gmin za cierpli-
wo • i dobr! wspó•prac• zpowiatem.

Szczególne
podzi•kowania - nale•!
si• wójtowi J. Potaczkowi, który
pozyska• dodatkowe  rodki z
Funduszu Rozwoju Wsi i tym
sposobem wszystkie drogi po-
wiatowe wraz z obiektami mo-
stowymi na terenie gminy Nie-
d•wied• s! nowe.

Anna Liberda
4.747. 963,00

Wójtowie gmin T. Patalita i J.
Potaczek w towarzystwie prze-
wodnicz•cego Rady M. Doma-
ga•y i radnej B. Cicha skiej z•o-
•yli podzi•kowania za realiza-
cje inwestycji staro•cie limano-
wskiemu i wykonawcom.

Stefania Teresa Wojciaczyk,
Przewodnicz!ca Rady GminyMszana Dolna

Szefowa

mam!

Szefow!

Córka, Ma•gorzata Mucha
DyrektorBibliotekiMiejskiej w MszanieDolnej

Opracowa•a
Anna Liberda

Dh. Barbara Pana• to kochana . Harcerstwo by•o
zawsze jej pasj• •yciow•. To cz•owiek „Instytucja”, zawsze
pe•na ciekawych pomys•ów i sposobów ich realizacji. Dla
niej nie by•o rzeczy niemo•liwych. By•a wspania••, cudow-
n• wychowawczyni• i zarazem dla
ka•dego zucha, harcerza i instruktora.
Kocha•a ludzi, szczególnie dzieci, przy-
rod• i ojczyzn•. Umia•a te idea•y zasz-
czepi" w nas. Zawsze emanowa•a z niej
rado•" i dobro". Mia•a wielu przyjació• w
gminie, mie•cie, powiecie i w kraju. Jej
dom by• oaz• harcerstwa. Dzi•ki niej zu-
chy, harcerze i instruktorzy oraz niezrze-
szone dzieci, mia•y mo•liwo•" prze•ycia
wielu przygód, nabycia ciekawych umie-
j•tno•ci oraz sp•dzenia atrakcyjnych fe-
rii zimowych i letnich na obozach, koloniach i biwakach o-
raz pozna" pi•kne zak•tki naszego kraju. Zachowam na za-
wsze wspania•• we wdzi•cznej pami•ci.

Na wspomnienia jest jeszcze za wcze•nie. To zbyt bolesna
strata. Ci•gle mi si• wydaje, •e jest w domu, a grób na cmen-
tarzu to nie grób rodziców. Chodz• tam codziennie, zapalam
znicze,wczoraj zanios•am wrzosy.Woczach mamjej ostatni

obóz nad morzem w Pobierowie, jak
•wietniedawa•a sobie rad•, pomimo ka-
lectwa. Z ka•dego obozu przywozi•a
sobie korale z muszelek. Uwielbia•a te
naszyjniki. Zawiesza•a je sobie nad •ó•-
kiem. Mia•a ich bardzo du•o.

Pewnie by ca•y rok wspomina" te
wspania•e chwile z zuchami, harcerza-
mi, instruktorami i z nami. W tym roku
przywioz•am jej muszelki, które sama
nazbiera•am i rozsypa•am na jej grobie.
Cho" nie mog•a z nami by" fizycznie te-

go lata, to nadal jest.
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Szacunek do historii
pomostem mi•dzy pokoleniami

Z nadej•ciem jesiennych dni nadchodz• chwile zadumy.
W pos•pno•ci jesiennego krajobrazu, niejednokrotnie nasze
my•li kierujemy w stron• tych, którzy na przestrzeni lat wal-
czyli o woln• i niepodleg•• Polsk•. Odkrywaj•c karty histo-
rii dostrzegamy wielk• odwag• i patriotyzm we wszystkich
zrywach niepodleg•o•ciowych, którym zawsze towarzyszy-
•a nadzieja na zwyci•stwo. Przesuwaj•c si• na moment w
czasie, przypominamy sobie tych, co polegli w okresie II
wojny •wiatowej wwalceo niepodleg•• Polsk•.

Od samego pocz•tku okupacji hitlerowskiej w Polsce na-
rodzi• si• ruch oporu, przybieraj•c ró•ne formy walki z oku-
pantem.W ca•ym Beskidzie Wyspowym dzia•a•y komórki
wojskowego podziemia, a pobliska Szczawa by•a ich o•rod-
kiem, dlatego sta•a si• symbolem Polski podziemnej.Wyra-
zem tego by•y i s• spotkania by•ych •o•nierzy I Pu•ku Strzel-
ców Podhala•skich Armii Krajowej.W Szczawie spotykali
si• od „zawsze”, aby wspomina wojenne dni, swoich towa-
rzyszy broni, powstanie ich pu•ku, miejsce stoczenia ostat-
niej bitwy. Po odzyskaniu przez Polsk• niepodleg•o•ci uro-
czysto•ci przybra•y charakter •wi•ta patriotycznego, staj•c
si• doskona•• lekcj•historii.

W tym roku, w dniu 22 sierpnia, weterani spotkali si• na
„Odpu•cie Partyzanckim”.Program uroczysto•ci zawiera•:

z•o•enie wie•ców pod pomnikiem poleg•ych •o•nierzy,
Apel Poleg•ych - po którym z•o•ono kwiaty pod pomni-

kiem poleg•ych partyzantów (u•wietniony wyst•pem ze-
spo•u „Galasy”z Por•by Wielkiej),

msza •w. w intencji poleg•ych, zmar•ych i •yj•cych •o•-
nierzy I PSP.AK, z udzia•em rodzin •o•nierzy (z naszej gmi-
ny w uroczysto•ci uczestniczy•a rodzina Zapa•ów, krewni
mjr. „Lamparta” JulianaZapa•y).

Opraw• muzyczn• nabo•e•stwa
zapewni• wspomniany zespó• gó-

ralski „Galasy” zKoninek.

Po mszy •w. nast•pi•o zwiedzanie muzeum I PSP. AK i o-
bozu partyzanckiego zrekonstruowanego przez Polskie To-
warzystwo Historyczne w Nowym Targu-grup• rekonstruk-
cyjn• „Podhale w Ogniu”. Jak patriotyczna by•a to uroczy-
sto• , niech •wiadcz• s•owa homilii wyg•oszonej podczas
mszy •w.; by•a to prawdziwa lekcjahistorii. Oto fragment:

-

Uroczysto• partyzancka zgromadzi•a wiele znacz•cych
osobisto•ci. W•ród nich by•a pos•anka na sejm RPAnna Pa-
luch, która powiedzia•a:

Bardzo du•o jest takich miejsc w naszym kraju, gdzie w
rocznice stoczonych walk odbywaj• si• uroczysto•ci religij-
no - patriotyczne, upami•tniaj•ce te dramatyczne wydarze-
nia. Z pewno•ci• pami• o ofiarnej postawie przodków po-
budzi kolejne pokolenia do wzi•cia odpowiedzialno•ci za
dalsze, pomy•lne losy naszej Ojczyzny.

-
-

-

w repertuarze nastrojo-
wych pie•ni •o•nierskich,

“Ojczyzna nasza to historia, to dzieje nasze, pi•kne bo-
haterskie, pe•ne wzlotów i upadków. Ojczyzna nasza to Pia-
stowie, chrzest Polski i Jagiellonowie, to bolesne rozbiory,
pierwsza wojna •wiatowa, Polska mi•dzywojenna, II wojna
•wiatowa, Polska komunistyczna i zniewolona, a obecnie
Polska wolna. Biedna pod ka•dym wzgl•dem. Nasza histo-
ria to Grunwald, który postawi• raz na zawsze tam• krzy-
•acko-niemieckiemu zap•dowi na polskie ziemie. Nasza hi-
storia to rok 1683 odsiecz wiede•ska, gdzie polski •o•nierz
pod wodz• króla Jana III Sobieskiego uratowa• na zawsze
Europ•  rodkow• od islamu. Ojczyzna nasza to 15 sierpie•
1920 rok, kiedy to polski •o•nierz powstrzyma• nawa•nic•
bolszewick•, która po trupie Polaków chcia•a zatkn•! czer-
wony sztandar z sierpem i m•otem w Berlinie, Pary•u i ca•ej
Europie. Ojczyzna nasza to Monte Cassino, Tobruk, Narwik
i niepotrzebnie Lenino, Powstanie Warszawskie z 200 tys.
ofiar, to stan wojenny, który cofn•• Polsk• na kilkadziesi•t
lat. Patriotyzm polega na tym, aby zna! prawdziw• histori•
swojej ojczyzny. Uroczysto•ci takie, jak ta w Szczawie, s•
ho•dem sk•adanym naszym przodkom, którzy w przesz•o•ci,
a zw•aszcza w czasie II wojny •wiatowej oddali •ycie za Oj-
czyzn• i woln• Polsk•. Jak obliczaj• historycy, druga wojna
•wiatowa kosztowa•a •ycie oko•o 60 mln istnie• ludzkich na
wszystkich kontynentach, w tympar• milionów Polaków”.

- Jestem zdecydowan• zwolennicz-
k• kultywowania pami•ci o bohaterach.Trzeba pami•ta!, •e
tego typu uroczysto•ci jak Partyzancki Odpust w Szczawie
przypominaj• osoby, które dla Polski zrobi•y najwi•cej, bo
ofiarowa•y swoje zdrowie i •ycie.Uwa•am, •e rol• naszego
pokolenia jest przenie•! t• pami•! do pokolenia naszych
dzieci urodzonych w wolnej Polsce, dla których te sprawy
walki o wolno•! i niepodleg•o•! s• ju• mo•e mniej widocz-
ne. Powinni•my przekazywa! temu i nast•pnym pokoleniom
tradycje patriotyczne; wierno•! Polsce, demokracji stano-
wienie o w•asnym losie. Integrowanie si• z Europ•, moder-
nizowanie kraju jest istotne, ale nikt nie powiedzia•, •e mo-
dernizacja sprzeciwia si• tradycji. Wr•cz przeciwnie, cz•o-
wiek, który wie sk•d wyszed•, wie jakie s• jego korzenie, •at-
wiej mo•e si• integrowa!z dzisiejszym•wiatem”.

Anna Liberda

 EGNAJ FRANCISZKU!
Po•ród strug ulewnego deszczu odprowadzili•my we wtorek, 31 sierpnia, na miejsce wiecznego

spoczynku •p. Franciszka !abuza, urodzonego w Koninie, zamieszka•ego w Mszanie Dolnej.Wcze•-
niej, w samo po•udnie, odprawiona zosta•a w msza•skim ko•ciele p..w. •w. Micha•a Archanio•a •a-
•obna Msza •wi•ta za dusz• Zmar•ego.W ostatniej drodze towarzyszyli Mu Ci, w•ród których •y•,
mieszka• i pracowa•: rodzina, pracownicy i przyjaciele z gminy Nied"wied", na terenie której sp•dzi•
wi•ksz• cz•• swojego •ycia, której tak•e wójtowa• w latach 1994 - 1998, i dla której pracowa• przez
wiele,wiele lat.

Cze• Jego pami•ci#
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